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Historie Hanáckých slavností z roku 1985 - přepis z roku 1985 
Arnošt Vraspír, předseda MěstNV Chropyně.
Proč HS právě v Chropyni?
Město Chropyně vyrostlo do velikosti i do krásy. Má bohatou historii, 
ze které všichni známe pověst o králi Ječmínkovi, a má také zajímavou 
a smělou současnost.
Žije u nás 5 500 obyvatel ve věkovém průměru 31 let. Převážná část 
občanů pracuje v n. p. Technoplast, někteří ve státním statku, ve škol-
ství, zdravotnictví, ve službách, v obchodě a ostatní dojíždějí za prací 
do okolních měst. Koncentrace obyvatel je soustředěna na sídliště, kde byd-
lí přes 3000 občanů. Většina z nich se do Chropyně přestěhovala 
do podnikových bytů n. p. Technoplast. Řada z nich ve svém rodišti znala 
nebo se přímo podílela na rozvoji lidové kultury, zvyků a snad i činnosti folk-
lórních souborů. Známe přece místa, kde se dokáže sejít celá vesnice nebo 
i město, a nemusí to být přímo Vlčnov nebo Strážnice, a vytvoří podmínky 
pro pěkný kulturní zážitek, pro ukázku nádhery lidových krojů, zručnosti 
lidí i smyslu pro muzikálnost.
Trošku závidíme takovým místům, kde na oslavu práce dosažené úrody 
dokáží lidé zorganizovat hody, slavnosti nebo i přehlídky. Máme za to, 
že tak, jak je mezi námi převážná většina pracovitých lidí, hrdých občanů 
města ochotných podílet se na budovatelském úsilí, ochotných přiložit 
ruku k dílu ve prospěch rozvoje města, tak také jsou to lidé, kteří po práci 
přijmou nabídku kulturních pořadů a najdou si čas i způsob, jak se podílet 
i na společném kulturním vyžití.
Naše město máme dobře vybavené, upravené. Kulturní instituce mají své 
zázemí s profesionálními pracovníky, schopnými zabezpečit velmi náročné 
organizátorské úkoly. Chloubou města je i aktivní činnost organizací NF, 
které dokáží svoji iniciativu zaměřit i na rozvoj kulturní a společenské 
činnosti.
To jsou všechno důvod, proč vítáme iniciativu Muzea Kroměřížska, 
aby ve spolupráci s odborem kultury ONV Kroměříž, se závodním klubem 
n. p. Technoplast, Okresním kulturním střediskem, MěstNVa organizacemi 
NF uspořádaly „Hanácké slavnosti“, vytvořily tak předpoklad pro tradici, 
obohatily možnosti veřejného vystupování souborů z hanáckého regionu, 
a to právě v Chropyni.

XX. Hanácké slavnosti máme za sebou
Už od roku 1985 zaplní každý lichý rok poslední víkend v květnu prostory 
zámeckého parku a náměstí v Chropyni krojované folklorní soubory, 
aby si připomněly tradice a zvyky Hané. Hlavní myšlenkou Hanáckých slav-
ností je přiblížit lidem, kteří v našem kraji žijí, narodili se tu, přistěhovali se sem, 
nebo jsou z dalekého okolí, jak se na Hané žilo a jaké byly zvyky. Hanácké 
slavnosti se staly nedílnou součástí kulturního života našeho regionu.

Čtvrtek:
Hanácké slavnosti jsme zahájili výstavou s názvem UMĚNÍ EMILA FILLY. 
Tato výstava byla opět barevná, veselá a plná usměvavých mladých lidí. 
Celkem 21 žáků ze Základní školy Chropyně nakreslilo obrazy Emila Filly 
na plátno, téměř jako praví umělci. Velké poděkování patří paní učitelce 
Jiřince Dolníčkové, která s umělci strávila mnoho hodin práce a motivovala 
žáky k vytvoření uměleckých děl. Obrazy nám připomínají, že Emil Filla 
byl, je a bude vždy úzce spjat s životem v Chropyni.
Na této vernisáži jsme také slavnostně odhalili plastiku obrazu Zátiší 
s kančí hlavou od neznámého autora s podpisem Emil Filla, 49, kterou 
se nám podařilo získat ze soukromé sbírky manželů Oulehlových. Plastika 
patrně pochází z doby, kdy žil a tvořil Emil Filla.
Majitelé uvádí: „Od svého otce vím, že by plastika údajně měla po-
cházet z domu ve Vodičkově ulici (údajně přímo dům, ve kterém 
byla/je cukrárna U Myšáka). Můj dědeček na začátku padesátých let 
minulého století pracoval pro státní podnik Štuko, kde se podílel na de-
moličních pracích. A právě při těchto pracích ve Vodičkově ulici údajně 
plastiku objevil, když měla být rozbita a vyvezena společně se sutí. Dědeček 
se ji rozhodl zachránit. Od té doby však byla uložena ve stodole.“ Před 
12 lety se majitelé rozhodli plastiku zachránit. Zhotovili velký kovový rám 
a plastiku do něj uložili. 
Do loňského roku byla vystavena v Praze. Nyní se na její výjimečnost 
můžete přijít podívat k nám na zámek v Chropyni.
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Pátek: 
Zámek Chropyně ožil dějinami: Noční prohlídky „Cesta časem“ 
byly jedinečnou výpravou do minulosti
Večer plný tajemství, světel a historických příběhů – takové byly letošní 
noční prohlídky na Zámku Chropyně, které návštěvníky provedly 
napříč staletími české historie. Nešlo však o běžnou prohlídku s výkla-
dem, ale o živé divadlo v prostorách zámku, kde se každá místnost 
proměnila v jedno důležité historické období. Pod názvem „Cesta 
časem“ se odehrála série scén, které nabídly nejen edukaci, ale také 
překvapení, napětí i spoustu smíchu.

Začalo to dezinfekcí a tyčinkou do nosu…
Prohlídka začínala nečekaně – v období, které máme stále v čerstvé 
paměti. Vstupní scénka připomněla pandemii covidu-19, kdy návštěv-
níky vítala postava v bílé ochranné kombinéze, vyzývající k rozestupům 
a „dezinfikující“ okolí. Další herec pobíhal se zkumavkou a testovací 
tyčinkou a s vážným výrazem se dotazoval, kdo ještě není otestovaný. 
Humorný nadhled na nedávnou realitu v publiku vyvolal smích 
i lehké zamyšlení.

Zaznělo „Máme holé ruce!“ i „Havel na Hrad!“
Následně se diváci přenesli do listopadu 1989, kde na ně čekala 
atmosféra Sametové revoluce. Skandování, klíče cinkající o sebe 
a autentické dobové slogany navodily mrazivě reálný pocit demonstrace, 
a to i díky energickému podání mladých herců. Přítomní diváci si tak 
připomněli okamžiky, kdy lidé s holýma rukama vybojovali demokracii.

Dějinné drama na mezinárodní scéně
Výrazným bodem večera byla scénka znázorňující Mnichovskou 
dohodu z roku 1938. Publikum sledovalo diskusi hlavních aktérů: 
Hitlera, Chamberlaina, Mussoliniho a Daladiera. Dialogy, postavené 
na skutečných výrocích, zachytily bezmoc Čechoslováků, kteří „nebyli 
u stolu, ale na jídelníčku“. Vše doplnila stylová výprava i výkony herců, 
které daly scéně potřebnou váhu a historickou přesnost. Mnozí přítomní 
odcházeli z této místnosti se zvláštním tichým zamyšlením.

Když shoří divadlo, postaví se nové
V další části zámku se přenesli návštěvníci do druhé poloviny 19. století, 
kde právě vyhořelo Národní divadlo. Dvě postavy v dobových kos-
týmech – jeden zbrklý kuřák, druhý pohotový sběrač zlaťáků – nabídly 
komediální pohled na neštěstí, které stmelilo národ. Reakce publika 
byly živé: od smíchu až po spontánní přidání se k „veřejné sbírce“. 
Příběh o tom, jak z popela vzešlo něco ještě silnějšího, rezonoval 
se současnými tématy.

„Vojáci neumí číst mapy, úředníci píšou jako opilí slepci“
Pak přišla na řadu císařovna Marie Terezie, která si diváky okamžitě 
získala. Její monolog byl směsicí frustrace a nápaditosti, kdy si stěžovala 
na stav státní správy a následně v záblesku geniality vyhlásila povinnou 
školní docházku. Vtipné repliky, ostrý jazyk a interakce s dětmi (které 
se ptaly, co je to čtení a škola) vyvolaly smích a zasloužený potlesk. 
Publikum si odneslo nejen zábavu, ale i připomínku toho, jak důležité 
jsou vzdělání a schopnost kriticky myslet.

Husité, Žižka a dělové baterie
V následujících scénách se děj přesunul do bouřlivého středověku. Jan 
Žižka, důmyslný a klidný stratég, rozdával pokyny před bitvou. Voják 
přinášel zprávy o blížícím se nepříteli a Žižka lakonicky konstatoval: 
„Nechť ta liška ryšavá přijde.“ Autentické kulisy, vojenské rekvizity 
a herecká vážnost dodaly scéně vojenskou důstojnost.
Navazovala scéna s Janem Husem, který z kazatelny vášnivě hřímal 
proti církevnímu pokrytectví. Krátký, ale silný výstup vyvolal respekt 
a přiměl diváky ztichnout a naslouchat.

Co postavit: most, katedrálu, nebo univerzitu?
V sále krále Karla IV. se změnila atmosféra z dramatické na ztřeštěně 
komickou. Rádce přiběhl s nákresy, ale všechny pomíchal. Nezbývalo, 
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než požádat o radu samotné návštěvníky. A ti se ochotně zapojili: volali 
„Karlův most“, „Univerzitu“ nebo „Katedrálu“. Král jejich nápady přijal 
a se smíchem schválil. Tato interaktivní část sklidila u dětí i dospělých 
velký úspěch.

Bratr proti bratru
Jedna z nejpůsobivějších scén večera přišla s legendárním střetem svatého 
Václava a Boleslava. Dva bratři, dva postoje – mír a síla, víra a zrada. 
Ticho, pomalé dialogy a napjaté pohledy gradovaly do silného závěru, 
kdy Boleslav v tichu vrazil bratrovi dýku do zad. Publikum zůstalo chvíli 
bez dechu.

A ještě dál – až k praotci Čechovi a lovcům mamutů
Předposlední zastávkou byli Cyril a Metoděj, kteří vtipně komentovali 
svůj příchod na Velkou Moravu a hádali se o smyslu hlaholice. Jejich 
slovní přestřelky pobavily nejen děti, ale i dospělé.
Vrcholem celé „cesty časem“ byla scénka praotce Čecha, který v tichu 
a s pokorou ukázal na zemi, kde se jeho lid rozhodl usadit. Emoce v jeho 
projevu zakončily celou prohlídku s působivým klidem. Na nádvoří pak 
čekali lovci mamutů, kteří na rozloučenou předváděli výrobu nástrojů 
a rozdávali bobule.

Zážitek, který propojuje zábavu s historií
„Cesta časem“ nebyla jen prohlídkou. Byla to živá učebnice dějin, 
kde se návštěvníci stávali součástí příběhů, které formovaly naši zemi. 
Scénář, herecké výkony, kostýmy i atmosféra večerního zámku vytvořily 
neopakovatelné kouzlo. Zámek Chropyně tak opět potvrdil, že historie 
nemusí být nudná – naopak, může být zábavná, poučná i hluboce lidská.

Děkujeme všem, kteří se na nočních prohlídkách zámku podíleli. Byla 
to pecka :D.
Třešničkou pátečního programu bylo vystoupení známé kapely TTQ.

Sobota: 
Sobotní den byl na Hanáckých slavnostech vyhrazen folklóru, lidovým 
zvykům a řemeslům. Začal průvodem krále Ječmínka – krojovaní Hanáci 
obcházeli za doprovodu dechové hudby místo dění slavností. Pak se vy-
dali na pochod náměstím, aby přilákali chropyňské občany na slavnosti. 
Ozdobou letošních Hanáckých slavností byl krásně nazdobený park, 
ve kterém jste si mohli připomenout pověst O králi Ječmínkovi nebo 
se vyfotit u krásně nazdobených věnců. Pro malé návštěvníky byla 
připravena živá zvířata. Je libo nakrmit oslíka, telátko, kozy, ovečku, 
králíčky nebo muflona…, to vše bylo možné. 

V areálu zámeckého parku a sokolského stadionu byla umístěna dvě 
pódia. Tzv. „Hlavní scéna“ je dějištěm folklórního festivalu. Zahájení 
se ujal pan starosta se svými hosty. Slavnostně jsme narazili soudek 
se speciálním pivem Ječmínek, který pro tuto akci uvařil pivovar Max-
milián. Etiketu na pivo Ječmínek namalovaly žákyně ZŠ.

Po slavnostním zahájení se dopoledne prezentovaly dětské folklórní 
soubory, odpoledne soubory dospělých. Atmosféru doplnila dechová 
hudba Trnkovjanka a nechyběl ani cimbál. 

V parku před zámkem jste si mohli vyzkoušet kovářské, košíkářské, 
keramické, tkalcovské řemeslo. Pro děti byly připraveny tvořivé dílny. 

Na vedlejší scéně byl v dopoledních hodinách připraven program plný 
her a soutěží pro děti.

V odpoledních hodinách vystoupili na akci také tanečníci z Power dance 
a rodinného centra Sedmikráska.

Do malebného moravského kraje se nic nehodí lépe než melodie kapely 
Hradišťan s Jiřím Pavlicou. Následovala vystoupení Ládi Křížka, skupin 
Děda Mládek Illegal Band a Kanci paní Nadlesní. Večerní program 
uzavřela zábava s kapelou Polygon rock.

XX. HANÁCKÉ SLAVNOSTI
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Neděle:
Neděle byla věnována tradiční mši a historickému programu. Městem 
prošel krojovaný průvod a účinkující začali program ceremonií u MÚ, 
kde si osobně vyzvedli pana starostu. V zámeckém parku se mezitím ob-
jevily postavy z dávných dob: rytíři krále, kejklíři a komedianti, královský 
lovčí a středověká městská honorace. Na sokolském stadionu probíhala 
vystoupení Mládežnických dechových orchestrů a také nesměla chybět 
dechová hudba Bludověnka. V 17:00 jsme společně pokáceli májku 
a nakonec vystoupili žongléři. 

Co dodat na závěr? 
XX. Hanácké slavnosti jsou již minulostí, ale vzpomínky na ně zůstanou 
zaznamenány na mnoha fotografiích. 

Poděkování: 
Pivovaru Maxmilián za skvělou přípravu zázemí pro hosty a výborné pivo, 
které nese jméno Ječmínek.
Kolektivu Zařízení školního stravování, z. s., za přípravu občerstvení 
pro všechny účinkující a pořadatele.
Základní škole za propůjčení tříd a šaten pro folklórní soubory, za skvělou 
spolupráci při kulturním programu.
Ječmínkům za vystoupení a spolupráci na nočních prohlídkách zámku, 
obzvláště paní Magdě Rapantové za přípravu folklórního programu. 
Skautům za perfektně připravený program nočních prohlídek zámku, 
za skvělý nápad a provedení panu Matěji Horsákovi a Martinu Zikosovi. 
Všem dobrovolníkům, kteří tuto akci podpořili a zúčastnili se jí.  
Zaměstnancům SMM, p. o., za perfektní přípravu celé akce včetně 
úklidu, obsluhy, přípravy májky. 
Zaměstnancům Zámku Chropyně za přípravu, průvodcovství a organizaci 
návštěvníků.
Panu řediteli SMM, p. o., za podporu, trpělivost a skvělou organizaci.
Zaměstnancům MÚ za skvělou spolupráci.
Paní Květoslavě Dvořákové za krásnou tvorbu do parku a perfektní 
nápady. Na tuto akci vyrobila téměř 800 klasů ječmene. I s ohrožením 
svého zdraví zdobila, tvořila, vymýšlela a perfektně připravila všechny 
dekorace. 
Dále Veronice Langrové, Lukáši Kadlčíkovi, Josefu Dvořákovi za pomoc 
při zdobení parku. 
Slečně Kamile Rapantové a panu Matěji Horsákovi za skvělou moderaci.
Městské policii za důkladnou kontrolu a dopravní hlídku. 
Hasičům za skvělou spolupráci, kontrolu, ostrahu a zdravotní dohled. 
Zvukařům za perfektní zvuk a světla.
Vždy usměvavému fotografovi Zdeňku Schovancovi za perfektní foto 
a videa. 
Dále všem folklórním souborům, jezdcům na koních včetně malého 
Ječmínka, spolku Zvířátkov, vystupujícím kapelám, orchestrům, účin-
kujícím, stánkařům.
A HLAVNĚ VÁM VŠEM NÁVŠTĚVNÍKŮM.                             

Klára Kadlčíková a Markéta Hasalová - SMM, p. o.
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Z jednání Rady města Chropyně
Na schůzích Rada města projednala, mimo jiné, tyto body: 
- Výměna odlučovače tuků v zařízení školního stravování města 

Chropyně – tendr 
 Rada města Chropyně schválila
 1. příkazní smlouvu na administraci výběrového řízení na dodavatele 

stavby k veřejné zakázce „Výměna odlučovače tuků v Zařízení školní-
ho stravování města Chropyně“, kterou předložil Ing. Libor Malůšek, 
IČO: 87157608, s cenou ve výši 15.000 Kč. Ing. Libor Malůšek není 
plátcem DPH, 

 2. návrh zadávací dokumentace k veřejné zakázce „Výměna odlučovače 
tuků v zařízení školního stravování města Chropyně". Ve výběrovém 
řízení byly vyzvány k podání nabídky firmy: 

 1. TALPA – VHS, s. r. o., IČO: 10726284
 2. Robert Lučan, IČO: 60382139 
 3. PROMONT, IČO: 27677443 
 4. VEGI, s. r. o., IČO: 25345583. 
 Rada města Chropyně pověřila 
 1) starostu města Chropyně sestavením komise pro posouzení 

a hodnocení předložených nabídek, 
 2) vedoucí Finančního odboru MěÚ Chropyně zajištěním finanč-

ních prostředků v rozpočtu města Chropyně jejich navýšením 
o 500.000 Kč.

- Informace o konání XX. Hanáckých slavností
 Rada města Chropyně vzala na vědomí program XX. Hanáckých slavností, 

které se budou konat ve dnech 22.-25. května 2025 v areálu zámeckého 
parku, sokolského stadionu a na náměstí Svobody.

- Umístění laviček u školní družiny na ZŠ J. Fučíka
 Rada města Chropyně schválila umístění laviček u vchodu do školní 

družiny u budovy ZŠ na ulici J. Fučíka na pozemku parc. č. 1144/1 
v katastrálním území Chropyně, jenž je ve vlastnictví města Chropyně.

- Obnovení dětského hřiště v areálu restaurace Racek
 Rada města Chropyně vzala na vědomí odstranění herních prvků 

z dětského hřiště v areálu restaurace Racek na pozemku parc. č. 1114/12 
v katastrálním území Chropyně.

- Navýšení kapacity sociálního zařízení a doplnění technického a 
technologického zázemí Městského koupaliště Chropyně – VŘ 
na dodavatele stavby

 Rada města Chropyně schválila 
 1. příkazní smlouvu na administraci výběrového řízení na dodavatele 

stavby k veřejné zakázce „Navýšení kapacity sociálního zařízení a do-
plnění technického a technologického zázemí Městského koupaliště 
Chropyně", kterou předložil Ing. Libor Malůšek, IČO: 87157608, 
s cenou ve výši 17.000 Kč. 

 2. návrh zadávací dokumentace k veřejné zakázce „Navýšení kapacity 
sociálního zařízení a doplnění technického a technologického zázemí 
Městského koupaliště Chropyně". Ve výběrovém řízení budou vyzvány 
k podání nabídky firmy: 

 1. PROVING, s. r. o., IČO: 26244888 
 2. PSM plus, s. r. o., IČO: 29183294
 3. MT Moravia, s. r. o., IČO: 07670460
 Rada města Chropyně pověřila
 1) starostu města Chropyně sestavením komise pro posouzení 

a hodnocení předložených nabídek,
 2) vedoucí Finančního odboru MěÚ Chropyně zajištěním finanč-

ních prostředků v rozpočtu města Chropyně jejich navýšením 
o 850.000 Kč.

 
- Rekonstrukce v objektu tribuny č. p. 551 na Hanáckém náměstí 

Chropyně – elektroinstalace a vytápění, VŘ
 Rada města Chropyně schválila
 1. příkazní smlouvu na administraci výběrového řízení na dodavatele 

stavby k veřejné zakázce „Rekonstrukce v objektu tribuny č. p. 551 
na Hanáckém náměstí Chropyně – elektroinstalace a vytápění“, 
kterou předložil Ing. Libor Malůšek, IČO: 87157608, s cenou ve výši 
17.000 Kč. 

 2. návrh zadávací dokumentace k veřejné zakázce „Rekonstrukce 

v objektu tribuny č. p. 551 na Hanáckém náměstí Chropyně – elekt-
roinstalace a vytápění". Ve výběrovém řízení budou vyzvány k podání 
nabídky firmy:

 1. INEL trend, s. r. o., IČO: 26308363 
 2. Pavel Škrabal, IČO: 76085104 
 3. STAVERA, s. r. o., IČO: 27679322 

- Retoping atletické dráhy Chropyně – projektová příprava 
a žádost o dotaci

 Rada města Chropyně schválila cenovou nabídku firmy BESTPRO-
JEKT, s. r. o., IČO: 177293378, k investiční akci Retoping atletické 
dráhy, která obsahuje zpracování prováděcí dokumentace stavby 
ve výši 118.580 Kč včetně DPH, administraci žádosti o dotaci ve výši 
42.350 Kč včetně DPH.

 Rada města Chropyně pověřila vedoucí Finančního odboru MěÚ 
Chropyně zajištěním finančních prostředků v rozpočtu města Chropyně 
vytvořením vhodné položky s částkou 200.000 Kč.

- Výměna oken na pavilonu A ZŠ Fučíkova Chropyně – výběr 
dodavatele

 Rada města Chropyně schválila na doporučení hodnotící komise 
nabídku na akci ‚‚Výměna oken na pavilonu A ZŠ Fučíkova Chropy-
ně“ od firmy SEMUSO, s. r. o., IČO: 29241197, za nabídkovou cenu 
7.230.878,93 Kč včetně DPH. 

- Posílení kamerového systému města Chropyně – 2025
 Rada města Chropyně schválila na doporučení hodnotící komise na-

bídku na akci ‚‚Posílení kamerového systému Chropyně 2025“ od firmy 
Roman Gahura, IČO: 67525423, za nabídkovou cenu 2.475.513,59 Kč 
včetně DPH.

- Revitalizace naučné stezky Chropyně – představení projektu 
k připomínkování a návrh etap realizace a financování

 Rada města Chropyně schválila harmonogram financování projektu 
revitalizace naučné stezky s tím, že na jaře roku 2026 bude realizována 
kratší trasa kolem Chropyňského rybníka za 545.000 Kč.

- Žádost o vyjádření ke stavbě „Chropyně, nám. Svobody, 
kab. NN, obnova", demontáže VO

 Rada města Chropyně uložila vedoucímu OVŽP zařadit do rozpočtu 
města Chropyně pro rok 2026 částku, nezbytnou na zajištění úprav 
veřejného osvětlení tak, aby toto zůstalo funkční v celém rozsahu 
i po realizaci stavby „Chropyně, nám. Svobody, kab. NN, obnova“, 
jejímž investorem bude EG.D, s. r. o.

- Správa majetku města Chropyně, p. o. - Ceník Pečovatelské 
služby od 01.07.2025

 Rada města Chropyně schválila změnu Ceníku Pečovatelské služby 
od 01.07.2025.

- Základní škola Chropyně, p. o. - Stanovení výše úplaty za zá-
jmové vzdělávání ve školní družině

 Rada města Chropyně schválila měsíční výši úplaty za zájmové vzdělávání 
300 Kč pro školní rok 2025/2026 v Základní škole Chropyně.

- Mateřská škola Chropyně, p. o. - informace ke stanovení výše 
úplaty v mateřské škole od 01.09.2025

 Rada města Chropyně schválila měsíční výši úplaty za předškolní vzdělání 
450 Kč pro školní rok 2025/2026 v Mateřské škole Chropyně.

- Žádost o změnu termínu poskytnuté dotace
 Rada města Chropyně schválila změnu termínu u dotace poskytnuté 

TJ Chropyně, z. s., IČO: 00545333, usnesením číslo 1364/84RM/2025 
ze dne 24.03.2025. Dotace ve výši 1.200 Kč nebude použita na po-
řádání Dubnového turnaje oddílu stolního tenisu v měsíci dubnu, 
ale v měsíci květnu.

- Dodatek ke smlouvě o nájmu prostor ordinace zubního lékaře 
na adrese Moravská 619, 768 11 Chropyně

 Rada města Chropyně schválila uzavření Dodatku č. 1 ke smlouvě 
o nájmu prostor sloužících podnikání – ordinace zubního lékaře v pro-
storách na adrese Moravská 619, 768 11 Chropyně, ze dne 06.05.2025 
mezi městem Chropyně a Palident, s. r. o., IČO: 21969868, zastoupenou 
MDDr. Filipem Paliderem.

- Rada města vzala na vědomí
 1. Oznámení Městského úřadu Kroměříž, Odbor investic, oddělení 
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Z jednání Rady města Chropyně
územního plánování o zveřejnění návrhu zprávy o uplatňování územního 
plánu Skaštice za uplynulé období 2017-2025. 

 2. Porovnání všech položek k výpočtu (kalkulace) cen pro vodné 
a stočné za kalendářní rok 2024 a dosažené skutečnosti v témže roce. 

 3. Zveřejnění informací společnosti VAK Kroměříž, a. s., o celkovém 
vyúčtování položek výpočtu ceny pro vodné a stočné za rok 2024. 

 4. rozhodnutí Městského úřadu Kroměříž, Odbor stavebního úřadu 
a životního prostředí o povolení na stavbu „Chropyně, Skaštická – 
kabel NN, Kunčar (1030086061)" Chropyně, Skaštická č. p. 902 
na pozemcích parc. č. 1436/2, st. p. 1438/3, parc. č. 1464 v katastrálním 
území Chropyně.

 5. Vyrozumění Zlínského kraje, krajského úřadu, Odbor dopravy a sil-
ničního hospodářství o zahájení řízení a výzva k vyjádření k podkladům 
rozhodnutí. 

 6. Vyrozumění Dopravního a energetického stavebního úřadu, Odbor 
staveb drah o pokračování řízení veřejnou vyhláškou o povolení záměru 
stavby dráhy „Modernizace trati Brno – Přerov, 5. stavba Kojetín Přerov“. 

Úplné výpisy z jednání Zastupitelstva města Chropyně 
a jednání Rady města Chropyně naleznete na webových 
stránkách města v podsložce samospráva.

NEPŘEHLÉDNĚTE • NEPŘEHLÉDNĚTE

 7. informaci o vydání Závazného stanoviska č. 55/25 Městského úřadu 
Kroměříž, Odbor kultury, cestovního ruchu a památkové péče, Oddělení 
státní památkové péče ve věci „Chropyně, nám. Svobody, kab. NN, 
obnova“. 

 8. rozhodnutí Krajského úřadu, Zlínského kraje, Odbor dopravy 
a silničního hospodářství o povolení uzavírky provozu na silnici I/47.

Mgr. Milan Bajgar, MBA, místostarosta

Tradiční ocenění za třídění odpadů převzali 
ve Zlíně v několika kategoriích oblíbeného 
klání „O keramickou popelnici“ zástupci obcí 
ze Zlínského kraje. Tradiční soutěž samospráv 
organizuje již podevatenácté Zlínský kraj 
ve spolupráci s Autorizovanou obalovou 
společností EKO-KOM, a. s., a kolektivními 
systémy ASEKOL a Elektrowin v rámci projek-
tu zaměřeného na podporu tříděného sběru 
odpadů v regionu. 
Do soutěže byly ve čtyřech velikostních kate-
goriích automaticky zařazeny všechny obce, 
které jsou zapojeny do celorepublikového 
systému třídění a využití obalových odpa-
dů. Hlavním kritériem pro hodnocení byla 
tzv. výtěžnost všech vytříděných odpadů 
na území jednotlivých obcí a měst. Zohledněn 
byl navíc i podíl tříděného sběru na celkovém 
sběru komunálních odpadů. Samotné hod-
nocení pak bylo provedeno na základě údajů 
poskytovaných obcemi do systému EKO-
KOM v rámci jejich pravidelného vykazování 
za stanovené období.
Papír, sklo, plast, kovy a nápojové kartony 
nejlépe třídí v Uherském Hradišti, Starém 
Městě, Rymicích a Zlámanci. V kategorii 
měst nad 15 000 obyvatel obhájilo loňské 
prvenství město Uherské Hradiště, na druhé 

Obce Zlínského kraje si rozdělily ceny za třídění odpadů

„Den starosty“.

Dne 15. září 2025 budu přítomen 
na městském úřadě a v době 

od 09:00 do 17:00 vás rád vyslechnu.
Pro hladký průběh celého dne bez zbytečného čekání je vhodné si předem sjednat 
termín schůzky na tel. čísle 573 500 730, e-mailem: bajgarova@muchropyne.cz 
nebo osobně na sekretariátu. Chcete se setkat s panem starostou i v jiný termín? 
Objednejte si schůzku na výše uvedeném telefonním čísle.

Vážení spoluobčané, chtěl bych znát Vaše názory 
a problémy, proto vždy v uvedený termín proběhne

reklama

příčce skončila Kroměříž, třetí místo z mi-
nulého roku zopakovalo Valašské Meziříčí. 
V kategorii obcí s počtem obyvatel od 2 001 
do 15 000 zvítězilo Staré Město, které rov-
něž zopakovalo loňské vítězství. Pomyslné 
stříbro míří i letos do Chropyně, třetí pozici 
uhájila obec Boršice. Mezi obcemi do 2 000 
obyvatel uspěly Rymice, následované Ku-
novicemi a Mysločovicemi. V kategorii ma-

lých obcí do 500 obyvatel jsou v třídění nej-
úspěšnější Zlámanec, stříbrný Rudimov a bron-
zová obec Lutonina.
Milí spoluobčané, jak jste se dočetli výše, 
obhájili jsme krásné druhé místo. Tímto bych 
chtěl poděkovat všem, kterým nejsou život-
ní prostředí a vzhled města, ve kterém žijí, 
lhostejné. Tohle ocenění patří právě vám.
Mgr. Milan Bajgar, MBA – místostarosta
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Modrá – Odborné setkání „Pečující Jižní Haná" proběhlo ve dnech 
28.–29. dubna 2025 v Modré u Velehradu jako klíčová aktivita projektu 
Komunitní Jižní Haná (reg. č. CZ.03.02.01/00/22_008/0000216). Pro-
jekt realizuje Místní akční skupina Jižní Haná z Operačního programu 
Zaměstnanost plus s cílem zkvalitnit život obyvatel regionu prostřed-
nictvím podpory rodin s dětmi, seniorů a neformálních pečovatelů.
Setkání přivedlo k jednomu stolu starosty a místostarosty jedenácti 
členských obcí MAS Jižní Haná. Chropyni zastupoval místostarosta 
Mgr. Milan Bajgar, MBA, Hulín starosta Ing. Bc. Jaromír Žůrek, MBA, 
Tlumačov místostarosta Mgr. Rajmund Huráň, Kvasice starosta 
Ing. Dušan Odehnal, Sulimov starosta Mgr. Zdeněk Dvořák, Karolín 
starosta Martin Ondra a Kyselovice starosta Ing. Radim Vlasatý. Nechyběli 
ani zástupci obcí Břest, Bělov, Skaštice a Kurovice.
Cenným přínosem byla účast sociálních pracovnic z organizace DECENT 
Hulín, sociálního odboru města Hulína a Pečovatelské služby Chropyně. 
Za organizaci setkání zodpovídala Ing. Lucie Pešková (MAS Jižní Haná), 
odborné vedení zajistily PhDr. Jana Pšejová, Ing. Helena Nováková 
a Ing. Eliška Pifková.
Ústředním tématem diskuse byla situace rodinných pečujících. Účast-
níci se shodli, že pečující osoby často postrádají dostatečnou podporu, 
čelí sociální izolaci a mnohdy nevědí, kam se obrátit o pomoc. Obce 

Starostové hledali cesty 
k lepší podpoře rodinných pečujících

Chropyňský rybník je bezesporu přírodním prvkem, na který můžou 
být občané Chropyně hrdi. Žel, jak je tomu ve společnosti běžné, 
tak i zde dochází ke střetům mezi zájmy ochrany přírody a komerčním 
využíváním rybníka. Na rybníce lze také dlouhodobě pozorovat absenci 
nezbytné údržby a investic, zejména do odbahnění a do stabilizace 
rybniční hráze s pozemní komunikací. V daných souvislostech se hráz 
rybníka pomalu, ale jistě rozplavuje, rybniční voda prosakuje do při-
lehlých zahrad, kde poškozuje stromy a pěstované plodiny a bahna 
je již v rybníce víc než vody. Vlastník rybníka, ani současný nájemce 
se na zlepšení stavu podle všeho nepřipravují. Důsledkem tohoto 
neutěšeného stavu jsou mimo jiné i úhyny ryb, a to i poměrně roz-
sáhlé, jako tomu bylo letos v předjaří. Současný stav rybníka a způsob 
rybničního hospodaření na něm tedy ohrožuje jak vlastní chov ryb, 
tak populaci racků, porosty kotvice, přilehlé komunikace i hospodaření 
na půdě v zahrádkových osadách. Dlouhodobě je tento stav neudr-
žitelný, a pokud nebude řešen, situace se bude jen zhoršovat. Věřme, 
že se vlastníkovi rybníka podaří finanční prostředky na nevyhnutelnou 
opravu nalézt. Pokud se tak nestane, bylo by vhodné ponechat ryb-
ník mimo jakoukoliv rybniční produkci čistě pro účely přírody, která 
by přesně věděla, co má v lokalitě dělat.

Ing. Jiří Pospíšil, vedoucí OVŽP

Přírodní klenot Chropyně volá po záchraně

se potýkají s nedostatkem odlehčovacích služeb, poradenských kapacit 
i všeobecně nízkou informovaností obyvatel o dostupné pomoci.
Mezi praktickými návrhy zaznělo zřízení tzv. „pevného bodu" – vstříc-
ného kontaktního místa nebo koordinátora, který by pečujícím posky-
toval potřebnou podporu a informace, zejména v náročném období 
závěru života jejich blízkých. Pozornost byla věnována také možnostem 
digitalizace a využití asistivních technologií, které mohou domácí péči 
významně usnadnit.
Jedinečnou hodnotu MAS Jižní Haná představuje právě efektivní ko-
munikace mezi vedením jednotlivých obcí. Zástupci samospráv měli 
příležitost sdílet zkušenosti, identifikovat společné potřeby a koordinovat 
další postup. Panovala všeobecná shoda na nutnosti vytvořit přehlednější 
a dostupnější síť sociálních služeb, aby občané mohli důstojně žít doma 
i v době nemoci nebo ve stáří.
Atmosféru setkání výstižně shrnuje citát arcibiskupa Jana Graubnera 
z knihy fotografií „Být doma": „Pro lidi nemocné a slabé je domov 
stejně důležitý jako pro děti náruč matky." Tato myšlenka vystihuje 
hlavní poselství celé akce – kvalitně podpořená domácí péče přináší 
hodnotu nejen samotným příjemcům péče, ale obohacuje také pečující 
osoby a celou komunitu.

Bc. Lucie Bauerová
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Když ráno 5. května 1945 vrcholila bitva o sousední Kojetín, bylo obča-
nům Chropyně úzko. Už několik hodin hustě pršelo, vojska 2. ukrajinského 
frontu maršála Malinovského burácela dělostřeleckou palbou a Němcům 
– před pár hodinami posíleným o jednotky uprchlé z už osvobozené Kro-
měříže – hrozilo obklíčení. Několik dní trvající bitva se chýlila ke konci 
a Wehrmacht se chtě nechtě musel začít stahovat směrem k Přerovu. 
Při jeho ústupu byl vyhozen do povětří most přes řeku Moravu a už notnou 
chvíli předtím se v ulicích našeho města objevily šedé uniformy. Němečtí 
vojáci si podávali dveře – s křikem pro sebe hledali nocleh a pro své koně 
a auta zabírali kůlny.
Naštěstí se v Chropyni nezdrželi dlouho. V pondělí 7. května vyhodili 
do povětří všechny mosty, s pistolemi v rukou vyrabovali sklad cukrovaru, 
umístili v něm několik zápalných náloží, a než se navečer odporoučeli, 
cukrovar zapálili. Jen díky bdělosti zaměstnanců byl oheň včas uhašen 
a nálože odstraněny. V úterý ráno, 8. května 1945, přišli do Chropyně 
partyzáni a odpoledne ulicemi projel pluk 1. československého armádního 
sboru. Osvoboditele na mnoha domech vítaly narychlo sešité českoslo-
venské vlajky a lidem v Chropyni pomalu docházelo, co jejich příjezd 
znamená – po dlouhých letech války přiváželi mír. Čekala je po letech 
první klidná noc – Noc nocí, ve které je všechno dovoleno. Noc nocí, 
kdy se Československo znovu nadechne.
O osmdesát let později, v předvečer státního svátku 8. května, stojíme 
na náměstí Svobody, názvem připomínajícím výše popsané událos-
ti. Čestná stráž Junáka – českého skauta před chvílí položila věnec 
k pomníku padlých občanů a představitelé města Chropyně se poklonili 
jejich památce. Památce parašutisty npor. i. m. Vojtěcha Lukaštíka, jeho 
tety Filomény Rozsypalové, jejího manžela Cyrila Rozsypala a dalších 
z devatenácti Chropyňských, mučených a zavražděných německou 
zlovůlí. S osudy některých z nich jste se díky článkům paní Martiny 

1945-2025 
Chropyně si připomněla 80. výročí osvobození

Kunčarové mohli seznámit v předchozích vydáních Zpravodaje. Byli 
to stejní Chropyňští, jako jsme dnes my – se svými sny, přáními, radostmi 
i starostmi. Minuta ticha, kterou letos na pietním aktu doplnil i mezi-
národní signál večerky, nám připomněla, jak krutě do jejich snů, přání, 
radostí a starostí zasáhla 2. světová válka.
Zazněla státní hymna a po ní si vzal slovo starosta města pan Mgr. Michal 
Vlasatý. Ve svém projevu připomněl, že Den vítězství není prázdným 
dnem volna, ale připomínkou draze vykoupené svobody. Naší svobody 
zaplacené životy více než 345 000 československých občanů a životy 
180 000 sovětských, rumunských a amerických vojáků padlých při osvo-
bozování naší země. V této souvislosti pan starosta zmínil, že podstatnou 
většinu z oněch sto osmdesáti tisíc padlých vojáků tvoří vojáci Rudé 
armády, a důrazně varoval před překrucováním historie. Za toto varování 
panu starostovi děkuji a s jeho dovolením se k němu připojuji: Bylo 
by totiž velkou chybou vinit padlé osvoboditele z pozdějšího společen-
ského a politického vývoje či neuctivě hanit jejich památku! Pan starosta 
si pak neodpustil povzdech nad nízkou účastí veřejnosti a poděkoval 
všem, kteří se do oslav osvobození Československa v letošním roce zapojili.
V této souvislosti bych chtěl poděkovat i já – panu starostovi, zaměstnan-
cům městského úřadu, zaměstnancům Správy majetku města Chropyně, 
p. o., a také chropyňským skautům, kteří k oslavám 80. výročí osvobození 
Chropyně výrazně přispěli.
Ve středu 7. května 2025 večer, přesně osmdesát let poté, co Chropyni 
opustil poslední německý voják, se nad náměstím Svobody sklonilo slun-
ce. S vlajkou vyvěšenou vysoko na stožáru si pohrával vítr. Byla to stejná 
vlajka, která před osmdesáti lety vítala v našem městě osvoboditele. 
Snad se už nikdy nebudou opakovat události, za kterých by nad naší 
zemí musela přestat vlát.

Ing. Jakub Kalinec
reklama

Soukromá inzerce
Prodám
 zděnou řadovou garáž v Chropyni, v lokalitě u železniční vlečky 

bývalého Technoplastu. Zastavěná plocha 19 m2. Zavedena elek-
třina 230V. K dispozici ihned. Cena 398 000 Kč. Více na telefonu 
724 773 593.

Koupím
 Sběratel s více něž 30letou praxí koupí a bezplatně ohodnotí sta-

rožitnosti všeho druhu, např: obrazy, mince, zlato, hodiny, porcelán 
a další starožitnosti. Platím vždy hotově na místě. Nejlepší ceny od 
sběratele! Tel. číslo: 732 961 266.

Soukrmá řádková inzerce - 50 Kč za jedno zveřejnění.



10

6/2025Zpravodaj města Chropyně
reklam

a



11

6/2025 Zpravodaj města Chropyně

Jindřich Blažek
Další jméno, které najdeme na pomníku padlých v Chropyni, patří Jindři-
chu Blažkovi. Příběh Vojtěcha Lukaštíka známe jako příběh muže, který 
se odmítl smířit s nesvobodou a vrátil se domů bojovat. Jindra Blažek 
se rozhodl pro jinou cestu. Také on se narodil v Chropyni. Také on ode-
šel do zahraničí, aby bojoval proti nacismu. A také on už se konce 
války nedožil. Jen jeho poslední zastávkou byla hora Sion v Jeruzalémě, 
kde dnes odpočívá mezi dalšími vojáky, kteří zahynuli daleko od domova. 
Jeho jméno dnes u nás zná jen málokdo. A přece i on stál na straně 
těch, kdo se nedokázali smířit s ponížením a porobou. Poslední válečný 
příběh v letošním roce bude patřit právě jemu.
Informací, které bylo možné získat k předešlým článkům, bylo opravdu 
hodně, i když ne všechny byly pravdivé. Tentokrát jsem měla dva hlav-
ní zdroje. Vojenský archív v Praze, dále pak dokumenty a fotografie, 
které opatrují rodiny Blažkovy. Seděla jsem s paní Janou Burianovou 
rozenou Blažkovou u nich v kuchyni, na náměstí čp. 22, na zemi ležel 
starý vojenský kufr. Společně jsme se probíraly dokumenty, obleče-
ním, fotografiemi, abychom vám mohly přinést příběh jejího prastrýce 
v co nejvěrnější podobě.

Jindřich Blažek se narodil 11. července 1914 v Chropyni, do rodiny 
Josefa Blažka a jeho ženy Štěpánky, rozené Jurtíkové. Oba rodiče měli 
své kořeny v nedalekém Plešovci. Josef Blažek vyrostl na čp. 48, jeho 
otec Ignác Blažek byl domkař. Ze stejné společenské vrstvy pocházela 
i Štěpánka. Jurtíkovi bydleli v Plešovci na čp. 37. Své ano si řekli 
v chrámu Páně, v Chropyni 16. května 1911. Velmi brzy se jim narodili 
dva synové, v roce 1912 Josef, o dva roky později Jindřich. Přestěhovali 
se do Chropyně. Patřil jim malý domek v dnešní ulici Závětří čp. 273. 
Josef si však dlouho své rodiny neužil. Krátce po vypuknutí války v roce 
1914 byl povolán bojovat za císaře pána a brzy padl. Štěpánka tak 
zůstala na výchovu obou malých chlapců sama. Bylo jí sotva třicet let, 
měla dvě malé děti a byla vdova. Nevím, jestli s návrhem sňatku přišel 
Jan, nebo rodiče. Důležité je, že v září roku 1919 se Štěpánka znovu 
vdává. Za manžela si bere Jana Blažka, bratra Josefa. Jan vychovává ho-
chy jako vlastní, v roce 1920 se manželům Blažkovým narodí dvojčata 
Vladimír a František.

Jindřich vyrůstal se svými bratry, absolvoval nejprve pět tříd obecné 
školy, poté dva ročníky měšťanské školy a jeden rok pokračovací 
školy v Chropyni. Vyučil se karosářem. Podle Vojenského historic-
kého archivu nastoupil 1. října 1935 k povinné vojenské službě 
a byl přidělen k Dělostřeleckému pluku č. 20. V listopadu téhož 
roku byl však pro nespecifikovanou tělesnou vadu superarbitrován 
k pomocným službám. V roce 1936 byl převelen k náhradnímu 
oddílu a po odsloužení dvouleté vojenské služby odešel v roce 1937 
do civilu. Vrátil se tedy domů. Politická situace se ovšem vyvíjela 
jinak, než si přál. 
V červnu 1938 obdržel Jindřich nový povolávací rozkaz. Byl mobi-
lizován k Dělostřeleckému pluku 302, dislokovanému v Olomouci 
jako součást IV. armádního sboru. Tento těžký pluk měl na podzim 
nasadit hrubé houfnice, ale plánovaná modernizace byla zmařena 
Mnichovskou dohodou. Jeho služba skončila 16. prosince 1938, 
kdy byl pluk v důsledku demobilizačního dekretu rozpuštěn nebo 
reorganizován.
Jindra však nebyl muž, který by se s touto situací smířil. Po okupaci 
v březnu 1939 se rozhodl, že nezůstane v zemi násilně připojené 
k nacistické říši. Stejně jako mnoho dalších, kterým nebylo do-
voleno bránit svou vlast, se vydal na východ – do Polska. Hranice 
překročil nelegálně 22. srpna 1939. Právě tato cesta se tehdy 
stala jednou z mála otevřených možností, jak uprchnout a připojit 
se k formujícímu se zahraničnímu odboji. Přechod byl riskantní, 
ale Jindřich nechtěl zůstat doma se založenýma rukama. Věřil, že válka 
proti nacismu musí být vedena, i kdyby to mělo znamenat osobní 
oběť. V Polsku se tehdy shromažďovali další vojáci a dobrovolníci, 
kteří, stejně jako on, odešli s nadějí, že se jednou vrátí do svobod-
né země. Jana Burianová k jeho pobytu v Polsku a SSSR napsala: 
„…Po okupaci polského území během září 1939 se část Čecho-
slováků dostala do sovětské internace, Jindřich Blažek pobýval 
v internačních táborech v Suzdalu a Orankách. Následná jednání 
se sovětskými orgány umožnila přepravu části čs. vojáků do zemí, 
které bojovaly proti Německu, především do Francie. Po okupaci 
Francie v červnu 1940 tato možnost skončila. V následujícím období 
let 1940-1941 bylo z SSSR vypraveno několik vojenských transportů 
do Palestiny. Zde vznikala československá vojenská jednotka pod 
velením plk. Karla Klapálka začleněná pod britské velení, později 
Československý prapor 11 - Východní. Během jara 1941 získala 
německo-italská vojska na severoafrickém bojišti rozsáhlá území 
až k egyptským hranicím. Československé mužstvo se začalo přesunovat 
do obranných pozic v Západní poušti. Čechoslováci si pomalu zvykali 
na pouštní podmínky, snášeli velké horko, mračna písku, velké množ-
ství dotěrných much a nedostatek pitné vody, která byla na příděl.“

Když historie píše jména na kámen

Jindřich Blažek

rodina Blažkova: 
Jindřich, Štěpánka, Jan, Josef a dvojčata Vladimír a František
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Z údajů Vojenského archívu dále víme, že po přechodu hranic 
se Jindřich 26. srpna 1939 přihlásil do československé zahraniční ar-
mády na zastupitelském úřadu v Krakově. Po dohodě mezi exilovou 
československou vládou a britskými spojenci byl v roce 1940 přepraven 
na Střední východ, do Palestiny, kde se začal formovat Československý 
pěší prapor 11 – Východní. K tomuto praporu byl Jindřich oficiálně 
zařazen 21. března 1941. Už o dva měsíce později – 31. května – byl 
s jednotkou vyslán na frontu.
Pěší prapor 11 se postupně zapojil do operací v britské armádní sesta-
vě na Blízkém východě, konkrétně v Sýrii a Libanonu. Českoslovenští 
vojáci tu získali cenné bojové zkušenosti a prokázali, že jsou schopni 
obstát i v nehostinných podmínkách. Sloužili pak i v Egyptě, chránili 
Suezský průplav a připravovali se na další přesun. Pro Jindřicha však toto 
umístění bylo osudné. Opět ocituji část, kterou popsala Jana Burianová: 
„Dne 9. června 1941 ve 23:30 hodin jeho pásové polopancéřové vozidlo 
(vodní tank) najelo na minu a havarovalo. Byl těžce zraněn a poranil 
si páteř. Byl odsunut do polní nemocnice v poušti v Libyi a odtud transportován 
do Jeruzaléma.“ Jindřich tehdy neplnil bojový úkol, vysvětluji si situaci tak, 
že v táboře docházela voda a on se zřejmě dobrovolně přihlásil, že ji přiveze. 
Jako řidič cisternového automobilu s vodou těžce havaroval u Sidi Hamish 
na cestě do Marsa Matrúh v Západní poušti. Nehodu přežil, ale následky 
byly fatální. Měl přelomenou páteř a zcela ochrnul na spodní polovinu těla.
V nemocnici si později začal psát deník. Hned první zápis svědčí o jeho 
těžkém stavu – a zároveň o tom, že ho ani tehdy neopustila touha 
po domově: „…9. června 1941 v půl 12 v noci stal jsem se žebrákem, 
skutečným lazarem, který se již 21 měsíců sám neobrátí na bok. A přeci 
se chci podívat domů.“ 

Když historie píše jména na kámen

Jindřich Blažek a jeho kamarád ve zbrani Hynek Zmítko

Dny ubíhaly pomalu, téměř nekonečně. V jeho osobních věcech 
jsme našly hromádku dopisního papíru, opsaná slovíčka z učebnice, 
ale i vyšívané obrázky. 
Potřeboval zaměstnat ruce i hlavu, najít způsob, jak unést tíhu 
nehybného těla i dlouhých nemocničních dnů. V deníku si po-
znamenal: „…nedovedu si stěžovat, tak proto trpím...  První měsíc 
mám za sebou, kolik jich ještě bude?... Rány jsou stále stejné. Když 
to vydržím, tak tu budu do konce války…“
Přátelé na něj nezapomněli. Svědčí o tom dopisy i množství 
fotografií. Jindřich byl před nehodou pohledný, urostlý muž, 
není tedy divu, že se mezi snímky objevovala i řada portrétů dívek, 
a to nejen českých. 
V kufru jsme pak našly i část malovaného plátna, portrét Jindřicha. 
Pod obrazem byl podpis: Vlastimil Hofman. Stačilo několik minut 
pátrání a zjistily jsme, že ve Vojenském archivu je uložena olejo-
malba na překližce o rozměrech 360 × 400 mm. Umělecké dílo 
bylo získáno do sbírky Vojenského historického ústavu Praha jako 
dar v roce 1948. Obraz nese název Raněný a jeho autorem je malíř 
česko-polského původu Vlastimil Hofman (1881–1970). V popise 
je uvedeno, že zachytil sugestivním způsobem vojína Jindřicha 
Blažka, příslušníka Čs. pěšího praporu 11 – Východního, v době, 
kdy se léčil po zranění v jeruzalémském sanatoriu. 
Hofman se ve svých portrétech soustředil především na oči, 
jako odraz duše. A právě Blažkův pohled nese podle znalců víru 
v uzdravení. První skica vznikla už v listopadu 1942. Původně měl 
být Jindřich modelem pro postavu anděla vítězství v Orankách. 
Ale ani víra jeho samotného, ani naděje kamarádů nedokázala 
zvrátit realitu.

Dne 3. února 1943 byl Jindřich úředně superarbitrován – propuštěn 
z armády jako nezpůsobilý služby. 
Tím bylo zpečetěno, že naděje na uzdravení definitivně zhasla. 
Přišla chvíle, kdy si Jindřich naplno uvědomil pravdu o svém 
osudu. Možná se mu tehdy zpomalil dech, přišly slzy. Jeho mysl 
se však nezhroutila, naopak. Ztišila se a udělala zásadní rozhodnutí. 
Ne z beznaděje, ne kvůli výčitkám. Ale z hlubokého soucitu 
k sobě i svým blízkým. Rozhodl se ukončit svůj život. Nebyl to čin 
slabosti. Nebyl to výkřik o pozornost. 
Bylo to rozhodnutí silného člověka, vojáka, kterému už tělo ne-
dávalo žádnou další možnost. Jindřich Blažek si 21. dubna 1943 
v Jeruzalémě podřezal žíly a zemřel v důsledku vykrvácení. Pohřben 
byl na Zelený čtvrtek, na Olivetské hoře, na polském hřbitově, 
do hrobu číslo 0-324-1. Přišli se s ním rozloučit nejen jeho kama-
rádi. Smuteční řeč pronesl generální konsul ČSR. Pohřbem však 
jeho příběh nekončil.

Jindřich Blažek v nemocnici, 
zřejmě v soukromém sanatoriu Dr. Welacha v Jeruzalémě.

Skica obrazu Raněný
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Tragický příběh mladého, statečného muže hluboce zasáhl jeho přátele, 
spolubojovníky na Středním východě. Rozhodli se, že Jindřichův hrob 
nesmí zůstat bezejmenný ani opuštěný. 

Chtěli, aby místo jeho posledního odpočinku bylo stejně důstojné jako 
jeho život. V dopise, který byl později předán rodině, se píše:
„…Je přáním, nebo lépe řečeno naší povinností, postarati se o důstojnou 
úpravu jeho hrobu.“
Na tento účel bylo mezi vojáky vybráno úctyhodných 193 259 palestin-
ských liber. Výsledkem jejich společného úsilí je mohutný kamenný kříž, 
který se dodnes tyčí nad hrobem našeho rodáka, tam, v daleké zemi, 
kde skončila jeho pozemská pouť. Jen několik metrů od něj spočívá 
jiný slavný Čechoslovák – Oskar Schindler.

Když historie píše jména na kámen

fotografie z pohřbu J. Blažka Hřbitov v Jeruzalémě

V letošním roce jsme si připomněli významné výročí konce války. 
V kontextu současné situace dostává toto výročí mnohem větší rozměr. 
Není však nutné, ani moudré měnit dějiny na politickou objednávku. 
Když jsme se na začátku vyprávění vydali po stopách jmen z památníku, 
znali jsme jen několik údajů a letopočtů. Odkryli jsme spolu životy plné 
radostí, snů, ale také bolesti a utrpení. Jindřich Blažek, Vojtěch Lukaštík, 
Cyril a Filoména Rozsypalovi, Marie a Josef Sochorovi… každý z nich 
stál před rozhodnutími, která měla důsledky větší, než si tehdy mohli 
představit. Někteří položili život, jiní přišli o své blízké. Ale všichni měli 
něco, co se snad nejvíc přibližuje slovu čest. 
Dnes už pro nás nejsou jen jmény v kameni. Známe jejich příběhy. 
A právě tím, že si je připomínáme, se z kamenů stávají živé památky, 
ne na smrt, ale na lidskost, statečnost a schopnost postavit se zlu. 
To je ten tichý závazek, který nám jejich osudy zanechávají a mají připomínat.

Martina Kunčarová

Zdroje: 
VUA Praha, Zemřeli na Západě: ztráty československé pozemní zahra-
niční armády v Polsku, Francii, na Středním východě a ve Velké Británii 
v letech 1939-1945, osobní archív rodin Blažkových, Jindra Blažek – 
autorka Jana Burianová (Blažková).

Hrob Jindřicha Blažka, 
fotografie z Centrální evidence válečných hrobů Ministerstva obrany

Tento kufr plný osobních věcí Jindřich Blažka byl po válce doručen 
rodině Blažkových spolu s fotografiemi a dokumenty.

Zpracovat vyprávění na téma války je vždy velmi složité. Především 
proto, že se jedná o mnoho pohnutých lidských osudů.  Autorce těch-
to vyprávění paní Martině Kunčarové patří obrovský dík.     Redakce
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Ze života základní školy
Žáci ZŠ Chropyně na Poháru rozhlasu v Holešově
Dne 2. 5. 2025 vyjelo 15 žáků z 6. a 7. tříd naší školy do Holešova, 
kde se konal Pohár rozhlasu – atletické závody pro 2. st. ZŠ. Žáci 
si změřili své síly se školami z okresu Kroměříž, v kategorii mladších žákyň 
bylo 36 závodnic, mezi mladšími žáky 35. Naši školu reprezentoval 
tým ve složení Martin Hradil, Tomáš Prause, Andrei Šebela, Jan 
Mentlík, Matyáš Adámek, Petr Pochylý, Šimon Šamánek, Marek 
Kytlica, Šimon Tomášek, Aneta a Denisa Poláškovy, Eliška Macháč-
ková, Barbora Nenadálová, Liliana Ottová, Anna Švecová.
V průběhu slunečného dopoledne se závodilo ve skoku vysokém, skoku 
dalekém, hodu kriketovým míčkem, dále se běhaly sprinty na 60 m 
a štafety 4 x 60 m. Na své si přišli také milovníci delších tratí, na něž 
čekaly vzdálenosti 600 m pro dívky a 1000 m pro chlapce.
V celkovém součtu bodů získal náš tým 4. místo se ztrátou 102 bo-
dů na bronzovou příčku, ale v dílčích disciplínách byli naši žáci 
více než úspěšní. 1. místo v hodu kriketem získala Anna Švecová, 
druhá byla Barbora Nenadálová a 4. Eliška Macháčková. 2. místo 
ve skoku dalekém i ve sprintu na 60 m získala Liliana Ottová. 
V součtu individuálních bodů celkové 4. místo ze všech mladších žákyň 
obsadila Aneta Polášková, 5. místo Liliana Ottová, v mladších žácích 
se na 4. místě umístil Tomáš Prause. Je vidět, že i mezi sportovně za-

loženými školami se naši žáci neztratí, a příští rok se nám třeba povede 
bronzovou medaili vyhrát. Děkuji všem výše jmenovaným za kvalitní 
sportovní výkony a nasazení, kterým reprezentovali naši školu. 

Mgr. Kateřina Majtánová

Čarodějnické dopoledne
Čarodějnické dopoledne si ve středu 30. dubna užily i děti ze ZŠ 
v Chropyni. 
Žáci 4. B si pro ně připravili netradiční čarodějné úkoly, jako například 

let na koštěti, lovení ve slizu, hod na cíl ponožkami a spoustu dalších 
zajímavých disciplín.                                                      
Díky krásnému slunečnému počasí se akce vydařila a všichni si ji moc 
užili.                                                      1. stupeň, ZŠ Chropyně

Školní výlet 9. A
Dne 29. dubna 2025 se třída 9. A ZŠ Chro-
pyně vydala na školní výlet do Ostravy. 
Po příjezdu vlakem do Ostravy jsme se pře-
sunuli tramvají do areálu Dolní Vítkovice, 
kde jsme se seznámili s historií těžkého 
průmyslu.
Nezapomenutelným zážitkem v areálu 
Dolní Vítkovice byl výstup na věž Bolt 
Tower, která měří 80 metrů a je jedním 
z nejvyšších míst v Ostravě. Za příznivého 
počasí, které jsme naštěstí měli, jde vidět 
panorama celé Ostravy, a i vrcholky Bes-
kyd, jako je třeba Lysá Hora, nebo jsme 
mohli dohlédnout až na vrchol Pradědu, 
který leží v Jeseníkách.
Navštívili jsme také poučné a zábavné cen-
trum Velký Svět Techniky. Zde na nás čeka-
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lo mnoho zajímavých oddělení – z oblas-
ti přírodopisných, fyzikálních či che-
mických nebo také zdravotnických věd. 
V jednom z exponátů jsme si mohli vytvořit 
kovovou lžičku, v druhém zase zajezdit si 
na invalidních vozících nebo zkusit, jaké 
je to být slepý nebo hluchý, mohli jsme 
si také zkusit simulátor paraglidingu nebo 
různé hry u každého exponátu.
Celý náš výlet jsme završili delším rozcho-
dem v obchodním domu Forum Nová 
Karolína, poté jsme se vydali tramvají 
na hlavní nádraží a vydali se vlakem zpátky 
domů.

Za žáky 9. A Aneta B. a Aleš S.

Do Lipníka nad Bečvou do kasáren 
i na nákupy
V úterý 6. května 2025, ve dnech, kdy si připo-
mínáme 80. výročí konce druhé světové války 
v Evropě, sebrali vyučující osmých tříd odvahu 
a vydali se se svými svěřenci do Lipníka nad Beč-
vou. Cílem našeho výletu byla Dukelská kasárna, 
kde se uskutečnil den otevřených dveří. Cestu 
jsme zvládli, i když hned ráno nás překvapila jed-
na z žaček svým příchodem v 6:50 – vlak odjížděl 
6:51. Ale co, stihla si koupit lístek i v klidu na-
stoupit. Počasí bylo spíše podzimní, ale dešti jsme 
se naštěstí vyhnuli. Obávali jsme se dlouhé cesty 
do kasáren, ale nakonec to byla velmi pěkná 
procházka pod hradbami historického města Lip-
níka. Areál kasáren je opravdu rozlehlý a nabízel 
nám mnoho stanovišť s ukázkami různých typů 
vojenské techniky včetně zbraní, které jsou dnes 
ve výzbroji armády a policie České republiky. 
Letošním vrcholem, věčně obleženým zájemci 
o vojenskou techniku, byl jeden z tanků Leo-
pard, u něhož držel „čestnou stráž“ v uniformě 
jeden z našich bývalých žáků Matyas Kolařík. 
Někteří z našich osmáků využili možnosti nechat 
se namalovat do vojenských barev, jiní si vyzkou-
šeli střelbu ze vzduchovky nebo se zašli podívat 
na ukázku boje z blízka. Kromě techniky vojen-
ské jsme viděli i práci policistů a zdravotníků, 
ať už vystřihávání zraněných z vraku auta nebo 
první pomoc a masáž srdce, čehož se v rámci 
nácviku velmi dobře zhostily i některé naše žačky. 

Zažili jsme i průlet vrtulníku nebo se nechtěně 
prošli přes střelnici a dostali tak nejeden imagi-
nární náboj do našich nohou. Je třeba ale také 
uvést, že někteří žáci se nějak zapomněli podívat 
na předpověď počasí a po půlhodině jim začala 
být zima. Takže strávili část dne v jedné z budov 
kasáren, ale zato v teple a jistě s mobilem v ruce. 
Příště se snad oblečou lépe.
Po ukončení akce v kasárnách jsme se vydali 
do centra města, kde jsme plni očekávání 

vyhlíželi slíbený rozchod. Náměstí v Lipníku 
nabízelo možnost zajít si na kebab, do cukrárny 
nebo na meníčko do jedné z restaurací, která 
se ale svým interiérem trošku zasekla hluboko 
v minulém století… Některé z žaček zašly 
i na nákupy oblečení – nějaké to tričko se vždyc-
ky hodí. Ve čtvrt na tři jsme se spokojeně vrá-
tili do Chropyně. Někdo s mnoha zážitky, jiný 
s novým kouskem do šatníku nebo dárkem 
pro maminku k blížícímu se Dni matek. A něk-
do asi s rýmou a poučením do budoucna, 
že je potřeba se obléct podle aktuálního počasí.

Eva Vejdovská a Radek Podhorný



16

6/2025Zpravodaj města Chropyně

Ze života základní školy
Do květnové Prahy tentokrát za novější historií a taky trochu 
za odměnu
V úterý 20. května 2025 jsme se vydali po roce opět do hlavního města. 
Skupina žáků byla ale tentokrát přece jen netradiční. V sestavě dva 
pedagogové a devět žáků se objevili účastníci letošního dějepisného pro-
jektu „Příběhy našich sousedů“ a úspěšní řešitelé okresních kol dějepisné 
a zeměpisné olympiády. Jeli tedy za odměnu, kterou si vysloužili vzornou 
reprezentací naší školy.
Ranní cesta utekla jako voda a těsně po deváté jsme vysedali na pražském 
hlavním nádraží. Letošní historická trasa byla ale netradiční. Vzhledem 
k tomu, že žáci již jednou absolvovali klasickou procházku od Pražského 
hradu přes Královskou cestu až na „Václavák“ a zpět na hlavní nádraží, 
zvolili jsme premiérově okruh jiný, zaměřený na novodobější české 
a československé dějiny. Dopolední metro a naše kroky nás dovedly 
na Národní třídu. Zastavili jsme se u známé kavárny Louvre, kterou 
na začátku 20. století navštěvovali Franz Kafka nebo během svého více 
než ročního pobytu v Praze i Albert Einstein a později i TGM. Neo-
pomněli jsme samozřejmě také památník událostí 17. listopadu 1989, 
který je dnes na fasádě Kaňkova domu a připomíná násilné potlačení 
studentské demonstrace, která odstartovala Sametovou revoluci a vedla 
k pádu komunistického režimu v tehdejším Československu. Kolem 
kostela a kláštera sv. Voršily jsme dorazili až před novorenesanční budovu 
Národního divadla. Řekli jsme si něco málo o staviteli zlaté kapličky, 
přidali informace o základních kamenech, ukázali si protější kavárnu Slávii 
a budovu Akademie věd České republiky a také památky na druhém bře-
hu řeky Vltavy – Petřín, Hladovou zeď, Nebozízek a samozřejmě Pražský 
hrad. A já si říkám „bezva“. Z jednoho místa a tolik pozoruhodných staveb 
a informací před očima. A ono sotva dokončím jistě poutavé povídání, 
tak za zády slyším: „Pane učiteli, viděl jste ty tři holky v těch bílých 
kalhotách s těmi hezkými zadky?“ Ale jo, květen a já povídám něco 
o Hladové zdi a architektu Národního divadla Josefu Zítkovi :). Tak jsem 
prohodil, že jsem to bohužel prošvihl a šlo se zvesela dál.
Naše další kroky vedly kolem paláce Žofín a galerie Mánes k Tančícímu 
domu, který leží na začátku Resslovy ulice. Řekli jsme si pár slov o budo-
vě, která byla postavena do proluky po bombardování na konci války, 
a také to proč se jí někdy říká Ginger & Fred. Cílem našeho dopoledního 
programu byl ale pravoslavný chrám svatých Cyrila a Metoděje. Tento 
svatostánek je spjat s hrdinným bojem československých parašutistů 
v době tzv. heydrichyády. Měli jsme možnost podívat se do krypty kos-
tela, ve které jsou dnes busty Jana Kubiše, Josefa Gabčíka, Josefa Valčíka 
a dalších mladých mužů. Těch, kteří několik hodin odolávali drtivé 
přesile německé armády ať přímo v budově kostela nebo v její kryptě. 
V ponurém osvětlení kostelní krypty, abych parafrázoval slova slavné 
písně kroměřížského rodáka Karla Kryla, si člověk uvědomí statečnost 
a odvahu mužů, kterým mnohdy nebylo ještě ani 30 let. Jejich slavné 
„Jsme Češi, nikdy se nevzdáme“ jsme si mohli uvědomit jak v kryptě, tak 
u okna dodnes nesoucího stopy střelby z kulometu, nebo i v samotném 
kostele, který byl vyzdoben ještě ve stylu pravoslavných Velikonoc 
a nechyběly v něm samozřejmě ani ikony svatých. Jeden z našich žáků měl 
zážitek obohacen o to, že Josef Valčík, který odolával německé přesile 
v kryptě kostela a nakonec se sám zastřelil, byl jeho vzdáleným pří-
buzným. Po připomínce hrůz jednoho z nejtemnějších období našich 
moderních dějin jsme se obrazně vrátili na světlo boží. Z Jiráskova mostu 
jsme byli nečekanými svědky cvičení české armády, při kterém vojáci 
vyskakovali z vrtulníků do vod Vltavy a museli obtěžkáni výzbrojí doplavat 
na její břeh – takový neplánovaný bonus.
Pomalu se ale blížilo poledne a bylo třeba se přesunout na Václavské 
náměstí „ke koni“, kde nás čekala odpolední část našeho „lehce“ vzdě-
lávacího programu. Naše kroky na „Václavák“ ale opět vedly poněkud 
netradičně, dalo by se říci vedlejšími uličkami. Kolem Náprstkova mu-
zea, Betlémské kaple a přes kdysi nechvalně proslulou „Perlovku“, jsme 
ale do spodní části bývalého Koňského trhu dorazili. Před odpoled-
ním vzděláváním bylo ale třeba nabrat nové síly. Zaznělo kouzelné 
a dlouho očekávané slovo rozchod. U někoho vyhrál nějaký ten fástfůůd 
a my dospělí jsme si zašli do příjemné asijské restaurace v pasáži Světozor. 
O půl jedné byl, jak se v Praze běžně říká, sraz „pod ocasem“. Řekli jsme 

si něco málo o soše sv. Václava, ukázali si hotel Evropa spojený s pražským 
pobytem sira Nicholase Wintona a přesunuli se do Historické budovy 
Národního muzea. Před vstupem jsme si ještě připomenuli osobnosti 
Jana Palacha a Jana Zajíce, které se jako živé pochodně rozhodly ukončit 
svůj život na počátku roku 1969 v souvislosti s okupací Československa 
v srpnu roku 1968 a počínající tzv. normalizací.
Odpolední program byl už ale troufnu si říci veselejší. Využili jsme toho, 
že žáci ZŠ mají zdarma vstup do Historické i Nové budovy Národního 
muzea. Čekala nás tedy muzejní dvouhodinovka. Někdo zašel na plej-
tváka, žirafu a slona, někdo „proběhl“ české dějiny od dob pravěkých 
až po 19. století a v Nové budově případně až po současnost. Došlo 
i na nádherně nasvícené minerály, panteon se sochami nejvýznamnějších 
osobností naší kultury, nebo tajemnou Núbii, která byla ve starověku 
konkurentem známějšího starého Egypta. Malou čarou přes rozpočet 
byla výstava o Čingischánovi, na kterou se platilo extra vstupné, nevadí. 
Vyšel čas i na kafe v muzejní kavárničce, magnetku či výstavu, která 
se věnuje olympismu. Zlatým hřebem byla ale jistě kupole muzea s nád-
hernými výhledy doslova na celou Prahu. Za dvě hodiny si každý přišel 
na své a jak je v jedné reklamě – MĚLI JSME TO ZADARMO :).
Krátce po 15. odpolední nás pak čekal už jen přesun na hlavní nádraží. 
Stihli jsme ještě projít kolem Státní opery, ukázali si budovu Petschkova 
paláce, nechvalně proslulého sídla pražského GESTAPA, a hurá sed-
nout do „Leoše“. Nachodili jsme něco kolem 12 kilometrů, ale věřím, 
že to stálo za to. Třeba tento okruh zaměřený na významné události 
našich dějin 19. a 20. století zase někdy zopakujeme. 
Na závěr jedno netradiční poděkování tam nahoru, a to počasí, které 
vyšlo snad nejlépe za poslední měsíc.

Radek Podhorný
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„Nezahazuj, ale přetvoř“
Třída 4. A se zapojila do výtvarně-ekologické soutěže s názvem „Ne-
zahazuj, ale přetvoř“, kterou pořádá Komunitní centrum Zahrádka. 
Cílem soutěže je vést děti k udržitelnosti, tvořivosti a spolupráci 
– a přesně to se našim čtvrťákům podařilo!
Děti vytvořily model našeho města Chropyně. Při práci využily materi-
ály, které by běžně skončily v koši – například krabice, víčka, plastové 
obaly či staré noviny. Z nich pak vznikly originální stavby, domy, parky 

a další prvky, které tvoří naše město tak, jak ho děti samy vnímají 
a jak by si ho přály vidět v budoucnu – jako místo plné barev, nápa-
ditosti, přírody a přátelských lidí.
Na projektu bylo krásné nejen samotné tvoření, ale i týmová spolu-
práce. Žáci společně plánovali, domlouvali se a navzájem si pomá-
hali. Během práce se učili nejen o recyklaci a ekologii, ale i o tom, 
jak je důležité naslouchat ostatním a spojit síly pro dobrou věc.

Veronika Kurialová

Výprava do podzemí
Letošní školní výlet 3. ročníků byl opravdu „pod zem“. Vydali jsme 
se do Teplic nad Bečvou, kde se nacházejí krásné Zbrašovské aragoni-
tové jeskyně. Cestou nás sice provázel déšť, ale do jeskyní neprší a ani 
zima příliš nebyla. Jsou to totiž nejteplejší jeskyně v ČR. Prohlédli jsme 
si prostory s krásnou kamennou výzdobou, zažili pravou jeskynní tmu, 
poslechli si zajímavosti od pana průvodce a obdivovali odvahu obje-

vitelů, kteří tyto jeskyně před více než sto lety objevili. Nezapomněli 
jsme ani na obchůdek se suvenýry, a tak mnohé maminky jistě dostaly 
pěkné přívěsky nebo náramky. Celý výlet jsme zakončili poněkud 
nezdravým hamburgerem, na který jsme se zastavili po cestě domů.

3. A, B, C

Školní výlet na Pernštejn
Ve čtvrtek 22. května 2025 jsme se s naší třídou vydali na školní výlet 
na hrad Pernštejn. Ráno jsme se sešli u školy, nasedli do autobusu 
a vyrazili. Cesta byla v pohodě – povídali jsme si, poslouchali hudbu 
a těšili se, že strávíme den mimo školu.
Po příjezdu jsme šli na prohlídku hradu. Průvodce nám vyprávěl různé 
zajímavosti o historii a o tom, jak lidé na hradě kdysi žili. Hrad byl moc 
hezký a dobře zachovaný. Prohlídka byla zajímavá a poučná, i když 
některé prostory byly tmavé a staré.
Po prohlídce jsme se přesunuli do Vaňkovky, kde jsme si mohli koupit 
něco k jídlu nebo pití a chvíli si odpočinout. Pak jsme měli rozchod, 
během kterého jsme si mohli projít okolí, nakoupit suvenýry nebo 
si jen v klidu popovídat s kamarády.
I když nám počasí moc nepřálo – chvílemi pršelo a bylo zataženo 
– nenechali jsme si tím zkazit náladu. Výlet jsme si i tak užili a byl 
to příjemný den plný společných zážitků.
Na cestě zpátky už byla většina z nás unavená, ale spokojení jsme 
dorazili domů. Už teď se těšíme na další výlet!

Denisa Polášková a Tereza Kuchťáková



18

6/2025Zpravodaj města Chropyně

Ze života základní školy
Po roce opět za historií do Polska
Ve středu 4. června 2025 jsme se v počtu 30 žáků, třech pedagogů 
a 12 rodičů opět rozjeli k našim severním sousedům. Čekal nás již 
tradiční dějepisný dvojprogram: Osvětim – svědomí lidstva a středo-
věký Krakov. O půl 5., a po letech opět všichni na čas, jsme se vydali 
autobusem směr Přerov – Bohumín – Osvětim. Dopoledne nás čekaly 
tři hodiny v koncentračním táboře Auschwitz-Birkenau. Po rozdělení 
do dvou, tentokrát netradičních skupin, z nichž jednu tvořili rodiče 
pod krycím názvem „další zaměstnanci školy“, které se nám podařilo 
tímto „propašovat“ za žákovské vstupné, jsme se na více než tři hodiny 
zaposlouchali do zajímavého výkladu naší paní průvodkyně. Na začátku 
prohlídky nechyběl nechvalně slavný nápis Arbeit macht frei, jehož 
kopie je dodnes při vstupu do tábora. Prošli jsme expozice přibližující 
nelidský život a zacházení s vězni, viděli vitrínu s kufry vězňů či jejich 
vlasy. Prohlédli jsme si prázdné nádoby od cyklonu B a prošli jsme 
se také plynovou komorou a k ní přilehajícími kremačními pecemi. 
Druhou část našeho programu v Osvětimi pak vyplnila návštěva části 
Osvětim-Březinka. Koleje vedoucí na rozřazovací rampu, vagon, 
„slavná“ brána, známá z mnoha filmů, dřevěné baráky s „postelemi“ 
a otvory, které ani zdaleka nepřipomínají záchody, to vše jen dokreslo-
valo zrůdnost této továrny na smrt. Byl jsem zde po jedenácté a pořád 
jsem přesvědčen, že má význam do těchto míst žáky vozit. Vzhledem 
k mezinárodní situaci ve světě je tato potřeba možná aktuálnější 
než kdy před tím. Před odjezdem na odpolední „štaci“ do Krakowa jsme 
si ještě zakoupili magnetky a ti zvídavější z nás i nějakou tu literaturu, 
vztahující se k problematice holokaustu.
Před polednem nás potom čekal přejezd do středověké perly 
nad řekou Vislou. Krakow nás přivítal krásným slunným počasím a nás 
čekala přibližně dvouhodinová procházka historickým centrem kdysi 
hlavního města Polska. Krakow měl to štěstí, že se za druhé světové 
války jako zázrakem vyhnul bombardování a zachoval si své středověké 

jádro. Prošli jsme kolem dračí jámy, ve které zase po letech chrlil drak 
svůj oheň a síru, a vydali se po schodech na vrch Wawel. Ukázali jsme 
si katedrálu s hroby polských králů, řekli si nějaké ty drby ze středo-
věkých kronik a „letem světem“ jsme si připomenuli základní mezníky 
života asi nejznámějšího Poláka – papeže Jana Pavla II. Jeho socha 
se totiž nachází přímo před vstupem do katedrály. Asi po 45 minutách 
jsme se vydali z kopce dolů, do starého města. Čekala nás nejstarší 
část Jagellonské university, kde jsme si v krásných gotických prostorách 
tzv. Collegia Maius prohlédli nově zrekonstruovaný univerzitní orloj. 
V 15 hodin podle tradice odbíjí konec vyučování, ale místo „panáčků“ 
svatých nabízí významné polské učence, např. Mikuláše Koperníka. 
Dověděli jsme se něco o oborech, které lze v Krakowě studovat, 
a také to, co je to na vysoké škole promoce. Naší poslední zastávkou 
byl slavný Rynek Glowny se známou tržnicí. Historický rychlokurz 
o tržnici, kostelích, pokřtění prvního polského knížete Měška svatým 
Vojtěchem a pak už zaznělo ono toužebně očekávané slovo rozchod. 
Kebab, různé „mekáče“ a jiné „fástfůdy“, ale také dobrá káva a ne-
zbytný nákup krowek a dalších drobností pro sebe i rodinné příslušníky. 
Před půl pátou, odpočatí a posilnění vším možným, hurá do autobusu 
a domů. Kolem krakowského letiště po dálnici až do České republiky. 
Naši spolehliví řidiči nás bezpečně vysadili u školy těsně před devátou 
večerní. Takže příští rok opět, termín už máme domluvený…
Závěrem poděkování – Pavlu Kočímu za mnohaletou pomoc a spo-
lupráci, velkorysosti na „kase“ v Osvětimi a v neposlední řadě každo-
ročnímu finančnímu příspěvku od SRPŠ.

Radek Podhorný

Přijímačky 2024/2025
V polovině dubna 2025 se jako každoročně uskutečnily jednotné při-
jímací zkoušky na střední školy. Všichni naši deváťáci, kterých je letos 
35, využili možnosti a podali si přihlášku na tři obory středních škol.
Všichni žáci, kteří se hlásili na gymnázia, byli přijati a mnozí z nich patřili 
u zkoušek k nejlepším v okrese Kroměříž. Vojtěch Honzák byl na kromě-
řížském „gymplu“ čtvrtý a Laura Lehar, taktéž z 9. B, obsadila v konkurenci 
přibližně sta uchazečů o tuto školu také perfektní páté místo. Ondřej 
Zikos bude studovat také gymnázium, on si ale zvolil Přerov. Každoročně 
je velký zájem také o kroměřížskou „veterinu“. I zde se podařilo uspět 
a projít náročným sítem přijímacího řízení. Zvířata a vše okolo nich bude 
v dalších čtyřech letech studovat Aneta Boubelíková z 9. A.
Pavla Kopřivová uspěla dokonce až na prestižní „zdravce“ v Olomouci 
v oboru asistent zubního technika. Využije také svoje výtvarné nadání 
při modelování zubů, což byla jedna z částí přijímací zkoušky.
I návštěvy chropyňské strojírny přinesly své ovoce. Na technické obory 
zakončené maturitní zkouškou se bez problémů dostalo 8 našich žáků. 
Náš dlouholetý odborník na „mašinky“ Jan Křepelka si také splnil svůj 
sen a nastoupí do České Třebové, kde se bude vzdělávat v oboru provoz 
a ekonomika železniční dopravy.

Chemické obory mají u přijímaček také své nemalé zastoupení. Dva žáci 
se dostali na mlékárenskou průmyslovku do Kroměříže.
I na další obory budou jistě potřeba pečlivé ruce a znalosti fyziky 
a chemie. Dvě z našich žaček se dostaly na maturitní obor optik, který 
se studuje v Přerově.
Dalšími podstatnými obory byly ty spojené s ekonomií. Sem patří 
například informační technologie, kam se dostal Aleš Svoboda, nebo 
obchodní akademie, kterou bude za naši školu zastupovat v příštích 
letech Olivia Olejník. Dalším maturitním oborem je sociální činnost, 
na kterou byla v Olomouci přijata Valerie Bartůnková.
Máme mezi námi i velmi talentované umělkyně. Tuto kategorii le-
tos úspěšně zastupuje Andrea Vranová, která bude studovat grafiku 
v Uherském Hradišti.
Musíme samozřejmě také zmínit obory učební. Klasickými středoškol-
skými obory v této kategorii studia, které mají každoroční zastoupení 
v přihláškách, jsou například kuchař-číšník, automechanik, elektrikář, 
cukrář, kadeřnice, aranžér nebo chovatel koní. I na tyto obory se žáci 
bez problémů dostali a mohou si tak v budoucnu plnit své pracovní sny.
Závěrem přejeme našim deváťákům hodně štěstí a studijních úspěchů 
na oborech, které si zvolili.                                   Jiřina Dolníčková
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Ze života základní školy
Poděkování za sportovní dopoledne ke Dni dětí
V pátek 31. května proběhlo na naší škole veselé a aktivní sportovní 
dopoledne ke Dni dětí, které si užili všichni žáci 1. stupně. Program 
plný zábavných disciplín a pohybu připravili pro své mladší spolužáky 
žáci 9. ročníku.
Na několika stanovištích si děti mohly vyzkoušet své dovednosti 
v různých sportovních i netradičních soutěžích – házení na cíl, skákání 
v pytli, běh s míčkem, slalom nebo týmové hry. Celému dopoledni 
panovala přátelská a veselá atmosféra, kterou deváťáci svým nadšením 
a podporou ještě více podpořili.
Velké poděkování patří všem žákům 9. ročníku, kteří se role organi-
zátorů ujali s velkou zodpovědností, nasazením a úsměvem. Byli nejen 
spravedlivými rozhodčími, ale i povzbuzujícími průvodci celého dne. 
Dětem z 1. stupně se dopoledne velmi líbilo a odcházely s radostí, 
sportovní náladou a odměnami za své výkony.
Dekujeme vám všem za krásný den plný pohybu, úsměvů a radosti! 

Lucie Zbranková

Když se maminky smějí, slavíme správně
Všichni víme, že druhá neděle v květnu je kaž-
doročně mimořádným dnem. Maminky mají 
svátek! A tak si zaslouží nejen naše podě-
kování za péči a něhu, ale třeba také malé 
překvapení. V naší třídě jsme ho připravovali 
několik týdnů dopředu na hodinách výtvarné 
i hudební výchovy. Maminky jsme pozvali 
na odpoledne 14. května do naší třídy a po-
těšili jsme je country tanečkem na veselou 
píseň Michala Tučného. Když si báječnou 
ženskou vezme báječnej chlap. Vystoupení 
sklidilo velký potlesk a úsměvy na tvářích všech 
zúčastněných. Maminky dostaly i drobný dáre-
ček – každá obdržela vlastnoručně vytvořené 
originální přáníčko a malou kytičku, která 
očividně potěšila. A aby toho nebylo málo, 
mohly se pokochat i vlastní podobiznou na ná-
stěnce, kterou jsme namalovali v hodině 
výtvarné výchovy. Někde to vypadalo jako 
portrét, jinde jako abstraktní umění, ale srdce 
v tom bylo vždy. Odpolední setkání se neslo 

v duchu vděku, veselí a upřímnosti. Děkujeme 
všem maminkám za čas, který si při svém pra-
covním vytížení udělaly, i za jejich nekonečnou 

trpělivost, podporu, pochopení a lásku. Zkrát-
ka: „Domov je tam, kde je máma.“ 

Žáci 5. A s třídní učitelkou

Dne 5. června k nám do naší Mateřské školy přijela zajímavá návštěva. 
Navštívil nás pan sokolník, který s sebou přivezl spoustu krásných dravců. 
Mohli jsme vidět například orla, kulíška, sovici, výra, sokola a spoustu 

Sokolník navštívil Mateřskou školu Chropyně

dalších druhů. Děti si mohly vyzkoušet zadávat dravcům povely, dravce 
si pohladit, případně si jej nechat sednout na čepici. Moc děkujeme 
za možnost realizace a těšíme na další návštěvu.             Kolektiv MŠ
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Městská policie v Mateřské škole Chropyně

Návštěva předškoláků v SZUŠ Kroměříž
Dne 30. dubna 2025 jsme se s dětmi vydali 
na návštěvu do SZUŠ D-music. Děti si poslechly 
povídání o nástrojích i s jejich názornou ukáz-

kou. Poté následovalo jejich vyzkoušení, na což 
se všichni těšili ze všeho nejvíce. Zvuky všech 
možných nástrojů ovládly učebnu a možná 

některé z dětí nějaký nástroj natolik zaujal, 
že se na něj bude i v budoucnu učit hrát. Děku-
jeme za pozvání.                         Kolektiv MŠ

Ve dnech 19. a 22. května 2025 nás v naší Mateřské škole navštívila Měst-
ská policie města Chropyně. Policisté nám představili svou práci, ukázali 
nám svou výbavu, ze které si toho děti spoustu vyzkoušely i prakticky.

Oba dny probíhaly v příjemné atmosféře s úsměvem. Moc děkujeme 
městské policii za možnost realizace akce.

Kolektiv MŠ
reklama
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Poděkování za dárečky

Dne 28. dubna 2025 navštívila naši mateřskou školu hudební dvojice Ela 
a Tom, která k nám přijela s hudebním programem Zábavná školka. Děti 
si v průběhu programu nejen protáhly celé tělo, ale také si zasoutěžily 

Zábavná školka

Chropyňská mateřská škola by touto cestou ráda poděkovala firmě Fatra 
za dárečky pro naše děti ke Dni dětí. Dárky vykouzlily dětem na tvářích 
úsměvy a udělaly jim velkou radost. Moc děkujeme. 

Kolektiv MŠ
Dne 5. června děti z 1. a 5. třídy navštívily Taneční obor ZUŠ Kroměříž. 
Paní učitelka si pro naše předškoláky připravila ukázkovou hodinu, 
která byla plná hudby, tance a zábavy a kterou si děti moc užily. Moc 
děkujeme za možnost návštěvy ZUŠ a krásné dopoledne.

Kolektiv MŠ

Návštěva 
tanečního oboru ZUŠ

a hlavně si zazpívaly a zatančily. Celý program se dětem velmi líbil, 
s nadšením a radostí si zasoutěžily a odnesly si malou odměnu.
Moc děkujeme za možnost realizace a těšíme se na další společné akce.

Kolektiv MŠ

Důležité upozornění pro dopisovatele.

Příspěvky do Zpravodaje města Chropyně 
zasílejte na e-mail: 

zpravodaj@muchropyne.cz

Osobní podání lze učinit na podatelně nebo 
na sekretariátu městského úřadu 

(platí i pro společenskou kroniku).

zpzpzpzpzpzpzpprarararararaavovovovovovodadadadadadadaaj@j@j@j@j@j@j@mumumumumumuchchchchchchchrorororororopypypypypypypyp nenenenenenenee cc.c.c.c.cczzzzzzpppp jj pyppypyzpravodaj@muchropyne.cz

(p(p(p(p(pppllalalalalalatítítítítítít iiiii ppppppprorororororoo ssssssspopopopopopopoleleleleleleleečečečečečečečeensnsnsnsnsnsnskokokokokokokok uuuu u u u krkrkrkrkrkrkrk onononononononikikikikikikikku)u)u)u)u)u)u ....(platí i pro společenskou kroniku).

reklama
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Josef Mánes opět na Moravě – recenze výstavy
Josef Mánes pocházel z početné umělecké rodiny (otec Antonín, strýc 
Václav, bratr Quido, sestra Amálie) a to ovlivnilo nejvýznamnějšího malíře 
v českých zemích 19. století. Mistrova tvorba i osobnost jsou předmě-
tem neustálého zájmu odborníků, bylo napsáno několik knih a v Praze 
byly pořádány výstavy – monografická výstava v roce 1971, souborná 

Období od poloviny 20. let do polovinu 40. let 20. století se prá-
vem nazývá zlatým věkem československé kinematografie. V té době 
se započala a rozvinula kariéra mnoha legendárních režisérů – Lamače, 
Machatého, Friče, Slavínského, Vávry a dalších.
Jejich zásluhou vznikly nesmrtelné filmy – Přednosta stanice, Duchá-
ček to zařídí, Eva tropí hlouposti, Hotel Modrá hvězda, Noční motýl, 
Kristián, Nebe a dudy, Pohádka máje, Cesta do hlubin študákovy duše, 
Valentýn Dobrotivý, Mravnost nade vše a mnoho dalších, ve kterých 
hrály opravdové hvězdy – Baarová, Beneš, Burian, Fabianová, Ferbasová, 
Gollová, Haas, Höger, Kabátová, Mandlová, Marvan, Matulová, Nový, 
Ondráková, Pešek, Plachta, Vítová a nechyběli ani filmoví milovníci.
Ze zlatého věku československé kinematografie jsou u nás vystaveny 
památky osobní povahy, které se váží k filmovým osobnostem (např. 
Nataše Gollové, Adině Mandlové, Věře Ferbasové, Vlastě Matulové, 
Svatopluku Benešovi, Oldřichu Novému, Zitě Kabátové a dalším), dále 
herecká šatna, reprinty filmových plakátů a originály dobových karikatur, 
dobové oděvy a doplňky „v čem se chodívalo do kina a do divadla“, 
fotografie, časopisy, kosmetické pomůcky a podobně. 
Tuto výstavu doplnila sbírka paní Květoslavy Dvořákové, která je sbě-
ratelkou podpisů slavných osobností.                                        SMM

Hvězdy stříbrného plátna 
přijíždějí do Chropyně…

výstava o rodině Mánesů v roce 2003 a před dvěma lety projekt Josef 
Mánes: Člověk – umělec – legenda. Od druhé poloviny května až do 
konce srpna roku 2025 je v Kroměříži příležitost spatřit Mánesova díla, 
výhradně vytvořená během jeho pobytu na Moravě. 
Výstava v Arcibiskupském zámku je téměř kompaktní. V obdélném 
prostoru je prostřednictvím padesáti dvou exponátů (10 obrazů, 41 kre-
seb, litografií či ocelorytin a 1 artefakt uměleckého řemesla) „vy-
právěn“ Mánesův moravský příběh (doplněný o ukázku tvorby jeho 
bratra Quida). Na panelech jsou k vidění jeho známé obrazy (Čer-
vené paraplíčko, Příjezd hosta, Při měsíčku aj.), litografie (např. Líbánky 
na Hané, Domov), ukázky z cyklu Život na panském sídle, doplněné o různé 
unikáty vytvořené pro členy rodiny Silva-Tarouca. Nejvíce je však kreseb 
s motivy staveb z moravských regionů a s vyobrazeními tamních obyvatel. 
Zastoupeny jsou náhledy do prostředí aristokracie, měšťanstva a zejména 
selského stavu (např. nádvoří zámku v Břeclavi, interiér lékárny v Uherském 
Hradišti, slovácké žudro domu Jakuba Helešice v Břeclavi). Dále lze spatřit 
krojované ženy a muže z Hané, Slovácka či Těšínska a studie přírodních 
motivů. Na umělcův zemský patriotismus poukazuje kresba k textu Raku-
šanka a Moravanka – která z žen je lepší, to je nabíledni…  
Mánesovy společenské kontakty dokládají díla vzniklá dle jeho předloh 
(František Ladislav Rieger, Adolf Maria Pinkas, Antonín Strobach – po-
slanci kroměřížského sněmu) a studie k portrétům Augusta Alexandra 
Silva-Taroucy i jeho manželky Isabely. Tyto velkoformátové podobizny 
však chybí a prázdnému panelu na konci expozice by „slušel“ portrét 
Augusta Alexandra Silva-Taroucy jako symbolický protějšek reprodukce 
Mánesovy fotografie umístěné na začátku zdařilé výstavy, která význam-
nému malíři skládá hold, obdobně jako kdysi Josef Mánes Moravě.   
Výstava Josef Mánes opět na Moravě: Kroměříž – Arcibiskupský zámek 
a zahrady 23. 5. – 31. 8. 2025, ve spolupráci s Národní galerií v Praze, 
kurátorky: Mgr. Veronika Hulíková, Mgr. Markéta Vondrová.

Stanislav Vaněk

Výstava je k vidění 
ve víceúčelovém sále 
zámku.

Otevírací doba výstavy 
je úterý–neděle od 10:00 
do 17:00 hodin.

Vstupné je 50 kč/osobu.

inzerce
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Na kus řeči … s Miroslavem Donutilem
Fenomenální vypravěč a známý herec 
a bavič Miroslav Donutil zavítal v pondělí 
do Městského kulturního střediska. Přijel 
představit jednu ze svých nejoblíbenějších 
one man show v pořadu Na kus řeči. A měl 
obrovský úspěch. Diváci se smáli od začátku 
až do konce. 
Miroslav Donutil vyprávěl humorné příběhy 
nejen ze svého profesního a soukromého 
života, ale postupně zmínil nespočet vtip-
ných historek o svých vynikajících hereckých 
kolezích a kolegyních, přátelích a dalších fil-
mových a divadelních tvůrcích. Za vypravěčův 

talent jistě mohou i rodinné geny. Jeho rodiče 
byli ochotníky a dědeček byl vynikajícím 
a nadšeným vypravěčem. V divadle hrál 
již za studií, konkrétně v divadle Husa na pro-
vázku. V roce 1990 se stal členem činohry 
souboru pražského Národního divadla.
Talk show Na kus řeči byla skvělým zážitkem. 
Diváci si navíc mohli pořídit i knihu s názvem 
Miroslav Donutil 70: Ani málo, ani moc…, 
která vyšla v roce 2021 při příležitosti hercova 
životního jubilea. Miroslav Donutil ji ochotně 
a rád každému zájemci podepsal.

SMM

Městské kulturní středisko si připravilo pro děti menší i větší během 
měsíců duben–červen celkem čtyři divadelní představení. V měsíci dub-
nu si děti mohly připomenout velikonoční tradice a zvyky v pohádce 
Velikonoční pohádka ze zahrádky aneb jak se žížalky vypravily 
pro kloboučky do města. 
Pro žáky 2. stupně jsme připravili adaptaci známé novely Tracyho tygr. 
V květnu pak muzikálovou pohádku Princezna ze mlejna a v měsíci 
červnu známou pohádku Čert a Káča. Celkem navštívilo divadelní 
představení přes 1200 dětí.

Proč vlastně chodit s dětmi do divadla? 
Vždyť kino je vždy jistota, zejména vybereme-li osvědčený film, nejlépe 
pohádkový - uspokojí všechny. Děj je prověřený, zajímavá kamera, fil-
mové efekty a hvězdné herecké obsazení vykonají své. Kdeže je divadlo...
Často se dopouštíme velkého omylu – poměřujeme věci nepoměřitelné. 
To se nám stává i při srovnávání divadla a filmu. Co mají společného, 
je snad příběh (i když s ním aktéři nakládají rozdílně), práce s fikcí, to, 
že v divadle i ve filmu vystupují většinou živí herci a obě umění jsou uměními 
syntetickými. Faktem však zůstává, že jazyk divadla je odlišný od filmového 
jazyka a je tedy dobré hodnotit divadlo divadlem. A tomu učit i děti. 

Deset důvodů, proč chodit s dětmi do divadla.
1. Děti milují příběhy a vyprávění. Není nic jednoduššího, jak dě-

tem předat zkušenosti, jak jim nabídnout osobní vhled do té či oné 
problematiky, jak jim ukázat, že je kolem nás to dobré i zlé, jak je na-
učit rozpoznat to a vybrat si, co je správné, jak jim nabídnout jejich 
cestu bez vztyčeného ukazováčku a nevyžádaných doporučení.

2. Příběhy v sobě nesou moudrost generací a lidstva. Spektrum 
příběhů z celého světa je tak rozmanité a nevyčerpatelné. Každý 
člověk na této planetě si nese ten svůj. Není nic jednoduššího, 
než si je předávat, díky tomu získávat rozhledy a tvořit si příběh svůj.

3. Zážitek se vpíjí pod kůži. Divadlo a pohádka je silné médium. 
Můžeme je vnímat vícero smysly. Ke slyšenému a sdělenému příběhu 
se přidává často hudba a zpěv, které děti zbožňují.

4. Skrze ztotožnění se s postavou získají hluboký prožitek. 

Divadelní představení pro děti z MŠ a ZŠ

Jak jednoduché, když to na divadle zafunguje. Většinou se divák, 
bez ohledu na věk, ztotožní s postavou z příběhu. Bývá to hlavní 
postava, hrdina nebo hrdinka, která musí projít těžkými obdobími 
a úkoly. Skrze něj a s ní si prožívá zmíněné situace a utváří si názory 
na svět a svoje řešení. Samozřejmě podvědomě.

5. Čas sdílení a společného prožitku. Společný zážitek, prožitek 
a strávený čas vytváří v dětech pocit sounáležitosti, důležitosti 
a výjimečnosti neopakovatelných chvil.

6. Rozvíjíme v dětech vnímání rodného jazyka a krásu mlu-
veného slova. Divadlo je neodmyslitelně, vyjma pantomimy 
a některých druhů stínového divadla, spjato s mluveným slovem. 
S každou pohádkou nebo představením se diváci setkávají s různými 
způsoby využití českého jazyka, s mluvními styly a třeba i s nářečím, 
které se už běžně nepoužívá. 

7. Návštěva divadla je něco jako slavnost. S uměním to tak bylo 
vždycky. Je úplně jedno, zda to bylo ještě v dobách, kdy lidé žili 
jako přírodní národy, nebo dnes v době rozvinuté civilizace.

8. Skrze divadlo a umění rozvíjí své estetické vnímání. 
Ať už je divadlo dobré nebo špatné, děti tyto rozdíly přirozeně velmi 
dobře vnímají. S každým novým představením si budou „brousit“ 
svoje smysly a utvářet si vlastní názor. Asi namítnete, že ty nejmenší 
těžko, a máte pravdu. Ale nebojte se. Jak se s věkem učí mluvit 
a rozvíjí svoji slovní zásobu, tak se budou učit si ty věci pojmenovávat 
a jednoho dne vás třeba překvapí.

9. Divadlo (a jakékoliv umění) je forma aktivního odpočinku 
a relaxace. Tak jako jsme od přírody naprogramováni k pohybu, 
ke společenskému životu, ke stravování, tak jsme naprogramováni 
i k odpočinku a vnímání „krás“ světa kolem. Máme potřebu se ob-
klopovat pěknými věcmi, milými lidmi a vším, co nás činí radostnými. 
Totéž umí umění a divadlo.

10. Divadlo žije, vzniká tady a teď, síla okamžiku je neopako-
vatelná a nepřenositelná. 

Děkujeme, že podporujete divadlo…
SMM
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Program na středeční odpoledne 30. dubna 2025 byl pro většinu 
rodin jasný. Zábava pro děti, opékání buřtů a soutěž o nejškaredší 
MISS čarodějnici.
Pálení čarodějnic tradičně spojujeme se stavěním májky. Ve středu ráno 
se sešli pracovníci SMM, p. o., kteří vyrazili do nedalekého lesa pro máj-
ku. Po náročném převozu, ořezání a nachystání přišlo na řadu zdobení. 
Kamínci opět tento rok připravili několik stovek růžiček, které během 
pár minut rozebraly děti, aby nazdobily vrcholek májky.  Jakmile byla 
májka nachystána, nastalo námi tolik obávané stavění. Veliká pochvala 
patří místním hasičům, policistům a zaměstnancům SMM, p. o., kteří 
se na stavění podíleli, jelikož se jim májka podařila usadit na první dobrou.
Po malém odpočinku jsme se za doprovodu hudby přesunuli na Sokolský 
stadion, kde již netrpělivě na malé čarodějnice a čaroděje čekaly hry 
a soutěže, které si pro děti připravil turistický oddíl Kamínek. Příjemným 

Pálení čarodějnic a stavení májky

Ve středu 29. května 2025 se před Zámkem Chropyně uskutečnila 
slavnostní vernisáž výstavy fotografií dětí vyrůstajících v pěstounské 
péči. Výstava s názvem „Díky pěstounství můžu…“ představuje auten-
tické snímky, které zachycují každodenní život i výjimečné chvíle dětí, 
jež našly láskyplné zázemí u pěstounských rodin.
Na výstavě se podílel jak profesionální fotograf Zdeněk Schovanec, 
tak samotné děti, které měly možnost vyjádřit vlastní pohled na téma 
domova, bezpečí a přijetí. Fotografie jsou nejen vizuálně působivé, 
ale především silné svou výpovědní hodnotou.
Součástí vernisáže byla i beseda s pracovnicemi OSPOD (Orgán sociálně-
-právní ochrany dětí) a samotnými pěstouny. Během setkání návštěvníci 

Vernisáž výstavy fotografií dětí 
v pěstounské péči proběhla před Zámkem Chropyně

nahlédli do zákulisí pěstounské péče, dozvěděli se o její důležitosti 
a podmínkách, za kterých funguje. Pěstouni otevřeně sdíleli své životní 
příběhy – o rozhodnutí stát se pěstounem, o radostech i výzvách, které 
s touto rolí přicházejí.
Vernisáž přilákala řadu návštěvníků, kteří ocenili nejen uměleckou hod-
notu vystavených fotografií, ale i možnost diskutovat o tématu, které 
si zaslouží větší společenskou pozornost.
Výstava zůstane přístupná veřejnosti i v následujících dnech. Vstup 
je volný a všechny srdečně zve k zamyšlení nad významem rodiny 
v jakékoli podobě.

SMM

zpestřením bylo vystoupení žáků soukromé umělecké školy D-MUSIC, 
pobočka Chropyně. 
V podvečer nastalo dětmi tolik očekávané vyhlašování MISS čarodějni-
ce. Výherci od nás dostali krásné dárky a ti, kteří se neumístili, dostali 
sladkou odměnu.
Po vyhlášení se malé čarodějnice rozletěly na všechny strany a u vatry 
zůstaly jen ty naše ostřílené čarodějky. Na řadě bylo upálení jedné 
z čarodějnic. Pan starosta za pomoci pana ředitele zapálili hranici, 
na které byla přivázána velká čarodějnice.
Když už byla ta naše krásná velká čarodějnice upálená, nastal čas 
na opékání a zpívání táborových písní. Kytaru do ruky vzali pánové 
Petr Caletka a Jakub Kalinec. Mezitím co děti tancovaly, rodiče zpívali 
u dobrého pití a jídla.
Radost, dobrá nálada a velká návštěvnost naznačovaly, že se akce opět 
povedla. 

SMM
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24. května se do Prahy sjela elita muzikantů z celé České republiky. 
Konalo se zde ústřední kolo soutěže ZUŠ. Zlínský kraj reprezentovala 
ve hře na lesní roh Magdaléna Menšíková ze třídy p. uč. Iva Novot-
ného. Ve velké konkurenci zahrála skvěle. Porota ji ocenila 1. cenou. 
Gratulujeme Magdaléně a panu učiteli k velkému úspěchu a přejeme 
mnoho dalších úspěchů v hudebním světě.

Vedení SZUŠ D-MUSIC

Mimořádný úspěch 
Magdalény Menšíkové!

Letošní 12. ročník chropyňského festivalu mládežnických dechových 
orchestrů byl zařazen do programu Hanáckých slavností. Pozvání 
na nedělní odpoledne přijali orchestr Two, Three, Four při SZUŠ 
D-MUSIC pod vedením Bc. Iva Novotného, dechový orchestr Morava 
pod vedením Libora Žabenského a Big band při ZUŠ Hulín pod vedením 

12. ročník chropyňského festivalu

V pátek 30. května se pěvecký sbor Myšky zúčastnil 34. celostátní přehlídky 
školních dětských pěveckých sborů PRIMACHORI v Uničově. Celostátní 
kolo je již nesoutěžní přehlídkou, ale sbory mohou získat zvláštní oce-
nění poroty. Naše Myšky získaly jako jediný sbor v pátečním koncertním 
bloku dvě ocenění: Zvláštní cena poroty za hlasovou kulturu, přirozený 
a muzikální projev; Zvláštní cena poroty Miroslavu Uhlířovi za výjimečnou 
a příkladnou práci s dětským sborem. Děkujeme sbormistrům Miroslavu 
Uhlířovi a Vendule Možíšové, Marii Hrubošové za krásný klavírní dopro-
vod. Velké poděkování patří maminkám, které s námi jely a pomáhaly, 
a všem ostatním rodičům, kteří nám fandili.                              Myšky

Myšky si podmanily 
svým zpěvem Uničov

Petra Poláka. Děkuji všem souborům za krásné hudební výkony, které 
byly oceněny bouřlivým potleskem publika. Moc jsme si celé odpoledne 
užili. Dále děkujeme městu Chropyně za finanční podporu k uspořádání 
tohoto hudebního svátku. 

Spolek „PŘIDEJ SE K NÁM“, foto pořídil pan Schovanec

12. srpna
Vaše příspěvky přijímáme do 12:00

Prosím, nezapomeňte!
Uzávěrka Zpravodaje č. 7/2025 je e-mail: zpravodaj@muchropyne.cz

NEPŘEHLÉDNĚTE • NEPŘEHLÉDNĚTE • NEPŘEHLÉDNĚTE • NEPŘEHLÉDNĚTE
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Flautování

V úterý 29. dubna 2025 se v kulturním domě Zašová konalo krajské 
kolo soutěžní přehlídky tanečního oboru základních uměleckých škol. 
Naši žáci ve velké konkurenci získali velmi krásné ocenění. 
Žáci 2. - 4. ročníku II. stupně ze třídy paní učitelky Karly Koutné ml. 
- choreografie „Křeh(kosti)” - stříbrné pásmo se zvláštním oceněním 
za citlivou práci skupiny.
Žáci 6. a 7. ročníku ze třídy paní učitelky Karly Koutné – choreografie 
„Harfa” - bronzové pásmo
Žáci 1. a 2. ročníku II. stupně ze třídy paní učitelky Karly Koutné – 
choreografie „Tear river” - bronzové pásmo
Všem žákům moc gratulujeme za vzornou reprezentaci školy.

MgA. Karla Koutná

Soutěžní přehlídka 
tanečního oboru Ve čtvrtek 15. května 2025 se v Městské knihovně v Praze konal festival 

Taneční učitelé roku 2025.  Do přehlídky se přihlásilo 38 základních 
uměleckých škol, soutěžilo 73 choreografií, z nichž odborná porota 
vybrala 14 nejlepších do galavečera.
Žáci 6. a 7. ročníku s choreografií Harfa ze třídy p. uč. Karly Koutné 
postoupili do galavečera a získali zvláštní ocenění poroty za ztvárnění 
a interpretaci námětu. Žákům moc gratulujeme a děkujeme za skvělou  
reprezentaci naší školy.

MgA. Karla Koutná

Taneční učitelé roku 2025

Dne 17. května 2025 se vypravil lidový soubor Chropyňáček na vystou-
pení v rámci akce Hanácký den, který se koná každoročně na Hanáckém 
náměstí v Kroměříži.
Již potřetí na této významné akci vystoupil soubor společně s cimbálo-
vou muzikou Dubina, kde zahráli pásmo lidových písní z celé Moravy. 
Za krásného počasí odměnilo výborné publikum obě hudební tělesa 
velkým aplausem a motivovalo je k další spolupráci. 

Luděk Koutný, vedoucí pobočky v Chropyni

Hanácký den v Kroměříži

Již potřetí se zúčastnilo kvarteto zobcových fléten Flétnemeto soutěžní 
přehlídky v Jindřichově Hradci. 7. ročník soutěže, tentokrát v rene-
sančním stylu, se konal na konci května v sále tamní ZUŠ, soutěžilo 
se na zobcové flétny v sólové i komorní hře. Kvarteto Flétnemeto 
si v obrovské konkurenci vybojovalo krásné stříbrné pásmo. V sólové 
části soutěže byla povinná renesanční skladba. Ema Bátrlová velmi krásně 
zahrála za doprovodu p. uč. Lenky Obručové a získala bronzové pásmo.
Flétnisti prezentovali svoji píli a hudební um, zaslouží si velkou pochvalu 
za své výkony. Děkuji za reprezentaci naší ZUŠ na této vyhlášené pres-
tižní soutěži.

Mgr. Jana Milotová
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Koncert Jarní kytice a Výchovný koncert
Žáci chropyňské pobočky ZUŠ Kroměříž si se svými pedagogy připravili 
koncert s názvem Jarní kytice, který se konal v pondělí 12. května v sále 
MKS v Chropyni. V průběhu koncertu se opět představily všechny obory 
vyučované na naší pobočce – hudební, taneční a literárně-dramatický. 
Spojení jednotlivých oborů a čísel znázorňovaly květiny, které na konci 
koncertu vytvořily jednu velkou kytici jako symbol společné píle a úsilí 
našich žáků i pedagogů. 

Rodinné centrum Sedmikráska
Naše šikovné děti z tanečního kroužku hip-hop, street dance - Dance 
Power opět dokázaly, že mají rytmus v těle, úsměv na tváři a energii 
na rozdávání!

Hned 1. května 2025 se zúčastnily Tanečního festivalu 2025 v Ho-
lešově, kde se utkaly s opravdu silnou konkurencí z celé republiky. 
A přesto se neztratily – právě naopak! Naši nejmenší zazářili s roztanče-
nou choreografií Disco a vybojovali krásné 2. místo. Ani starší tanečníci 
nezůstali pozadu – s energickou choreografií Everybody Dance Now 
získali také úžasné 2. místo. Dvakrát stříbro, ale radost jako ze zlata!

A protože tanec máme v krvi, pokračovali jsme v rozveselování okolí 
i po soutěži. Děti vystoupily na Hanáckých slavnostech, potěšily 
publikum při slavnostním zahájení Dne dětí na letišti v Kroměříži 
a svou sezónu zakončily 14. června 2025 na Dni tance na Velkém 
náměstí v Kroměříži.

Malí tanečníci, velké úspěchy! 

Velké poděkování patří trenérce Mirce Louthanové, která děti 
s láskou a trpělivostí vede, a samozřejmě i rodičům, kteří děti podporují 
a fandí jim při každém vystoupení.

Už teď se pilně připravujeme na další taneční sezónu! Začínáme 
v září, ale přihlášky jsou otevřené už nyní. Přihlásit se můžete přes 
on-line formulář (QR kód najdete u článku), nebo nás kontaktujte 
na čísle 604 483 588 - Veronika Hajtolová. 

Těšíme se na všechny malé tanečníky – ať už úplné začátečníky, nebo 
zkušené hvězdy. Přijďte si s námi zatančit, zazářit a užít si spoustu radosti 
z pohybu!

Zároveň se na uvedeném odkazu již teď můžete hlásit na naše ostatní 
zatím nabízené kurzy (Zumba pro děti, Zumba pro dospělé, Cvičení 
s dětmi, Jógahrátky, Yoga, Pilates, Body forming, Taneční kroužek street 
dance, Angličtina pro děti). Bližší info pak naleznete v srpnovém vydání 
Zpravodaje. S láskou k pohybu a dětem,

RC Sedmikráska

V úterý 13. května se konal Výchovný koncert pro žáky MŠ a ZŠ, 
ve kterém nás sužovala záhada v podobě ztracených nástrojů a jiných 
potřebných rekvizit. Naštěstí v publiku byla spoustu šikovných malých 
detektivů a tajného zloděje Mimoně nám pomohli odhalit. 
Za celý kolektiv pedagogů pobočky ZUŠ děkuji všem účinkujícím 
i skvělému publiku na obou koncertech! 

Magdaléna Klímová, DiS.
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Zprávičky z Kamínku
Hořcová výzva 2025: šifry, výzvy, dobrodružství! 
Šest týdnů, 122 oddílů, 2 837 odvážných hráčů. A mezi nimi i my! 
Ano, i náš oddíl se zapojil do Hořcové výzvy pořádané Asociací 
TOM – a rozhodně jsme se neztratili! Každý týden nás čekaly nové 
úkoly, které jsme společně plnili během schůzek – a ti nejzapálenější 
pokračovali i doma. (Někteří prý ani u večeře nedokázali odložit 
tužku a papír...)

Úkoly byly různorodé – od hlavolamů a šifer až po tvoření, pohyb 
nebo poznávačky. Někdy jsme si lámali hlavu tak, že jsme málem 
zavařili mozkové závity. Jindy jsme se zase smáli, až jsme padali smíchy 
pod stůl. Ale vždycky jsme se u toho bavili jako správní hořci! 
Konkurence byla opravdu veliká, ale my jsme se nevzdali. Nakonec 
jsme se jako oddíl umístili na krásném 76. místě – a to v celorepub-
likové konkurenci! 

A pozor – máme mezi sebou i jednoho opravdového hořcového 
hrdinu! Kubík Horák se mezi dětmi v našem oddíle umístil na 1. mís-
tě a celkově obsadil 498. místo ze všech hráčů. To chce potlesk! 

Díky všem, kdo se do výzvy zapojili – ať už jste řešili s námi na schůzce, 
doma pod peřinou nebo cestou na kole. Byla to jízda! 
Tak co myslíte – dáme si příští rok repete?                      Zuzka H.

Vesmírná schůzka s opravdovým expertem!
V květnu jsme se s dětmi vydali do dalekého vesmíru – a to přímo 
z klubovny! Naše schůzka se totiž nesla v duchu družic, satelitů, Slunce 
a vesmírných tajemství. A že to nebyla žádná nuda, o to se postaral 
pan Luděk Graclík z firmy G.L. electronic, s. r. o., který nám přišel 
poutavě vyprávět o tom, co všechno obíhá naši planetu, jak družice 
sbírají data, na co slouží solární panely a jak se vlastně data z vesmíru 
dostávají až k nám na Zemi.
Děti se mohly zeptat na všechno, co je zajímalo (a že toho nebylo 
málo!), a také se dozvěděly, že i v České republice existují firmy, které 
se vesmíru opravdu věnují.
Děkujeme panu Graclíkovi za krásné povídání a inspiraci – a už teď 
se těšíme, kam nás vesmírná fantazie zavede příště!
Nechyběla ani kreativní část schůzky, a to výroba vesmírného lapbooku, 
kde jsou všechny důležité informace o vesmíru.

Zuzka H.

První pátek v červnu se již po patnácté konalo setkání současných 
pracovníků Energetiky Chropyně a bývalých pracovníků HE a VH 
v dnes již neexistujícím závodě Technoplast Chropyně.  
Zásluhou J. Olišara, M. Ligurského, T. Bartůnka a M. Meduny jsme 
mohli strávit příjemné odpoledne v restauraci U Orla. Děkujeme tímto 
i personálu restaurace za obsluhu.
Setkání zahájil Mirek Ligurský, který přivítal všechny přítomné. Letos 
se nás sešlo 42. Bohužel musel konstatovat, že se nás schází stále méně. 

Popřál všem hezkou zábavu plnou vzpomínek. Potom předal slovo 
Josefu Olišarovi, kterého velmi potěšilo, že se zase po roce vidíme. 
Vyslovil přání, abychom si našli čas a sešli se zase v příštím roce. Jeho 
vitalita a pozitivní myšlení nám vnesly do žil novou energii.
Po těchto slovech se rozproudila zábava a od všech stolů byl sly-
šet smích a povídání. Rozcházeli jsme se spokojeni s přáním setkat 
se 5. června 2026.

J.M.

Setkání pracovníků Energetiky
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Zprávičky z Kamínku
Návštěva Městské policie Chropyně
V květnu jsme s dětmi podnikli velmi zajímavou exkurzi k Městské 
policii Chropyně. Děti měly možnost nahlédnout pod pokličku prá-
ce místních strážníků a dozvědět se spoustu zajímavostí, které běžně 
zůstávají očím veřejnosti skryté.
Naše návštěva začala výkladem o náplni práce městské policie. Děti 
se dozvěděly, jaké situace strážníci řeší, jaká pravidla musí dodržovat 
a jak spolupracují s dalšími složkami integrovaného záchranného sys-
tému. Největší zájem ale samozřejmě vzbudila praktická část.
Děti si mohly vyzkoušet pouta, vesty i ochranný štít. Velkým lákadlem 
bylo i policejní auto – prohlédli jsme si jeho vybavení a poslechli si, 

jaké technické možnosti dnes mají strážníci k dispozici. Zaujala nás také 
informace o kamerovém systému, který sleduje dění v našem městě 
a pomáhá zvyšovat bezpečnost obyvatel.
Celá exkurze byla velmi poutavá, interaktivní a přizpůsobená dětskému 
publiku. Děti si odnesly nejen nové poznatky, ale i respekt k práci, 
která není vždy jednoduchá, zato velmi důležitá.
Za vstřícnost, ochotu a trpělivost patří velké poděkování Městské 
policii Chropyně. Vážíme si vašeho času i nasazení, se kterým pečujete 
o naši bezpečnost.

Zuzka H.

Pohádkový pochod za králem Ječmínkem přilákal desítky dětí 
i dospělých
V sobotu 7. června 2025 se Chropyně opět proměnila v pohádkovou 
říši. Uskutečnil se už 41. ročník tradičního pochodu za králem Ječmín-
kem, kterého se zúčastnilo přibližně 80 dětí a dospělých. Společně 
se vydali na cestu plnou fantazie, zábavy a pohádkových setkání.
Na trase bylo připraveno celkem 13 stanovišť, kde děti plnily rozmanité 
úkoly. Pomáhaly kohoutkovi a slepičce složit rozbitá vajíčka, potkaly 
lesní vílu, skřítky i babičku s pohádkou O veliké řepě. Vodníci se zlatou 
rybkou hlídali strom přání, královna nabízela otrávené jablko, piráti 
hledali poklad a strašáci zkoušeli znalosti listů stromů. Bludičky lákaly 
na tajemné cestičky, Mach a Šebestová s paní Kadrnožkovou a psem 
Jonatánem se do našeho světa dostali pomocí kouzelného sluchátka.
Cestou děti potkaly i indiány, mlynáře s mlynářkou a v perníkové 
chaloupce nechyběla ježibaba spolu s Jeníčkem a Mařenkou.
V cíli vítal všechny poutníky samotný král Ječmínek a kromě něj čekalo 
na všechny i opékání špekáčků u ohně, tvořivá dílnička a oblíbené 
malování na obličej.
Děkujeme všem, kdo s námi letos vyrazili na pohádkové putování 

– dětem, rodičům i dobrovolníkům. Díky vám byl celý den opravdu 
kouzelný. Těšíme se opět za rok!
Akce se konala za podpory města Chropyně.

Zuzka H.
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Sportovní střelci JUNIOR Chropyně ukončí v červnu 2025 sezónu 
vzduchových pistolí a pušek 2024–2025. V září 2025 zahájíme novou 
přípravu na sezónu 2025–2026. 
Na závěr sezóny jsme slavili další vítězství! Jakub Liška pod vedením 
trenéra Jiřího Juráska zvítězil v osmikolové soutěži Národní ligy mládeže 
Slovenské republiky do věku čtrnácti let ve vzduchové pistoli a získal 
tak zlatou medaili! Celkem bylo 15 soutěžících v kategorii do čtrnácti 
let. Jeho triumfální ukončení sezóny pokračovalo umístěním na třetím 
místě v kvalifikačním závodě mistrovství Slovenské republiky sportov-
ních střelců ze vzduchové pistole do čtrnácti let a získal tak bronzovou 
medaili! Jeho kolega Filip Frýbort na mistrovství Slovenské republiky 
skončil na pátém místě. Závodníků ve sportovní střelbě ze vzduchové 
pistole do čtrnácti let na mistrovství Slovenské republiky bylo celkem 
čtrnáct. GRATULUJEME!
Olympijská disciplína vzduchová pistole a puška se střílí na vzdálenost 
10 metrů bez rozdílu věku. Chlapci a děvčata do 18. let střílí ze vzdu-
chové pistole 40 ran do závodu v čase 50 minut. Muži od 18. let střílí 
ze vzduchové pistole 60 ran do závodu v čase 60 minut. Ženy od 18. let 
střílí ze vzduchové pistole 40 ran do závodu v čase 50 minut.

Sportovní střelci JUNIOR Chropyně 
závěrem sezóny 2024-2025

3. kola Národního poháru v tradičním karate, 
které se konalo 24. května 2025 v Kuřimi, se zú-
častnil i klub Karate Chropyně. Tento turnaj 
byl klíčovým nominačním kolem pro Mi-
strovství České republiky, které se uskuteční 
7. června v Praze.
Klub Karate Chropyně se na tomto turnaji 
prezentoval silným týmem a dosáhl několika 
medailových umístění. Závodníci klubu pro-
kázali vysokou úroveň technické připravenosti 
a bojového ducha, což jim umožnilo sbírat 
cenné body pro nominaci na MČR. Úspěchy 
klubu Karate Chropyně na tomto turnaji po-
tvrzují jejich dlouhodobou kvalitní přípravu 
a odhodlání dosahovat vynikajících výsledků 
na poli tradičního karate.
Skvělé výsledky pro Chropyni
Tým z Chropyně nastoupil do soutěže s řadou 
zkušených závodníků i nováčků, kteří si přišli 
vyzkoušet atmosféru významného turnaje. Klub 
si odvezl hned několik medailí.
  
Kata žáci B (9. kyu - 7. kyu)
1. místo: Lukáš Havránek    
2. místo: Oldřich Štěpánek         
                                                                                 
Kata žáci C (9. kyu - 7. kyu)
1. místo: Alexandr Nikolas Dohnal
                                                                                  
Kata žákyně C (9. kyu - 7. kyu)
1. místo: Anežka Tvrdoňová

Kata žákyně D (9. kyu - 7. kyu)
1. místo: Natálie Spáčilová
 
Kata žáci D (6. kyu - 4. kyu)
3. místo: David Petrák

Kata kadeti (3. kyu - dan)
1. místo: Tomáš Michálek

Karate Chropyně zazářilo 
ve 3. kole Národního poháru v tradičním karate

Fukugo kadeti (6. kyu - dan) (Kogo)
2. místo: Tomáš Michálek

Kumite Kihon ippon žáci B (9. kyu 
- 7. kyu)
2. místo: Lukáš Havránek    
3. místo: Oldřich Štěpánek   
              
Kumite Kihon ippon žáci C (9. kyu 
- 7. kyu)
1. místo: Alexandr Nikolas Dohnal
3. místo: Antonín Křepelka   
              
Kumite Kihon ippon žákyně C (9. kyu 
- 7. kyu)
1. místo: Vendula Šeděnková
3. místo: Anežka Tvrdoňová

Kumite Jiyu ippon žáci D (7. kyu - 4. kyu)
1. místo: David Petrák

Kumite Jiyu ippon žáci D (7. kyu - 4. kyu)
3. místo: Natálie Spáčilová

Kumite Kogo kadeti (3. kyu - dan)
1. místo: Tomáš Michálek 
     
Kumite Kogo mladší junioři (3. kyu - dan)
3. místo: Alex Bradbury  
  
Děkujeme městu Chropyně a Zlínskému kraji 
za dlouhodobou podporu sportu a mládeže.
Zvláštní poděkování míří k našim trenérům Sta-
nislavu Vančurovi a Daně Horové. Děkujeme. 

předseda
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Sportovní střelci JUNIOR Chropyně 
závěrem sezóny 2024-2025
Pro olympijský sport střelba ze vzduchové pistole a pušky se připravují 
závodníci od útlého věku a musí mít vybavení, které je finančně velmi 
náročné, protože se jedná o individuální sport, ale vybavení je provází 
celou jejich kariéru tohoto sportu. Rodiče, kteří mohou pořídit vyba-

Svěřenci atletiky Chropyně při TJ Chropyně, z. s., jsou schopni kon-
kurovat konkurenci na Mistrovství Moravy a Slezska ve Zlíně dne 
31. 5. 2025, kde náš svěřenec Adam Behanec získal bronzovou 
medaili v běhu na 3 000 m.
Velkým úspěchem je rovněž umístění družstev mladších žáků v krajských 
přeborech družstev mladších žáků Zlínského kraje. Po druhém kole 
je družstvo ml. žákyň na 4. místě, družstvo ml. žáků na místě 7. v kon-
kurenci celého Zlínského kraje. Nutno podotknout, že naši svěřenci 
často obsazují medailové pozice či místa v první desítce, díky čemuž 
mají vysoké bodové ohodnocení v družstvu. Barbora Nenadálová 
1. místo v kriketu, 2. místo v oštěpu 400 g a 3. místo ve vrhu 
2kg koulí, Martin Hradil 1. místo v oštěpu, 3. místo v kriketu, 
4. místo ve vrhu 3kg koulí, Kristýna Židlíková 3. místo v běhu na 
1500 m, 11. na 60 m př., 4. štafeta 4 x 60 m ve složení Ladislav Sedla-
řík, Vojta Ohnůtek, Petr Pochylý a Jan Behanec. Dále Jan Behanec 
5. v běhu na 1500 m, 6. ve skoku vysokém, Ladislav Sedlařík 6. místo v běhu 

Atleti z Chropyně konkurují nejen ve Zlínském kraji

vení od počátku a jejichž dítě se plně věnuje tréninku pod vedením 
trenérů, brzy dosáhne výsledků, ze kterých má radost závodník, rodina 
a samozřejmě i trenér. Pro ty rodiče, kteří nemají možnost investovat 
do tohoto nákladného individuálního olympijského sportu takové 
finance, aby zabezpečili vybavení svému dítěti, je klub.
Sportovně střelecký klub JUNIOR Chropyně se snaží najít a přesvědčit 
sponzory, aby finančně podpořili mladé sportovce příspěvkem na za-
koupení vybavení, to je ten nejtěžší úkol trenérů.    
Sportovním střelcem ze vzduchové pistole či pušky se může stát každý 
v každém věku a rozvinout tak vlastnosti, které použije i v běžném ži-
votě – soustředění, koordinace pohybů, sebeovládání, naslouchání rad 
trenéra, trpělivost, přesnost, citlivost, naučí se vyhrávat i prohrávat, také 
cílevědomost, která je další nezbytnou vlastností umožňující efektivně 
směřovat k dosažení stanovených cílů.
Pokud chcete vidět nebo zkusit, jaké to je stát se sportovním střelcem, 
můžete nás navštívit na klubové střelnici v prostorách Základní školy 
Julia Fučíka 675, Chropyně, na www.skmjunior.cz, také na facebooku: 
SKM Junior Chropyně nebo pište do e-mailu: info@skmjunior.cz či vo-
lejte na telefon 775 716 757. Budete vítáni a budeme se vám věnovat 
od září 2025.

Závěrem sezóny 2024–2025 bychom rádi poděkovali městu Chropyně 
za dlouhodobou podporu.

Martin Střecha

na 800 m, 8. místo ve skoku vysokém, Petr Pochylý 8. místo ve finále 
v kriketu, 8. místo štafeta 4 x 60 m ve složení Aneta Polášková, Barbora 
Černošková, Kristýna Židlíková, Sofie Majtánová. Dále Sofie Majtá-
nová 7. místo ve skoku dalekém, 9. místo ve skoku vysokém, 8. místo 
na 60 m př., Barbora Černošková 13. místo ve vrhu koulí, Aneta Poláš-
ková 17. místo ve skoku dalekém, 19. místo na 150 m, Vojta Ohnůtek 
20. místo v kriketu.
Ze série závodů Čokoládové tretry máme rovněž naše reprezentan-
ty, kteří postoupili do mezinárodního semifinále Čokoládové tretry 
do Ostravy 23. 6. 2025 – naše oranžové barvy bude hájit Kristýna Židlíko-
vá v běhu na 300 m a hodu raketkou a Vojta Ohnůtek v hodu raketkou.
Kromě závodů pořádaných Českým atletickým svazem mimo Chropyni 
se naši atleti účastní i oddílových závodů, které jsou pravidelně pod-
porovány městem Chropyně. Díky finanční dotaci si mohly děti v rámci 
oslavy dětského dne sportem odnést 30. května 2025 řadu odměn 
a sladkostí, za což vedení města Chropyně děkujeme.

Za trenérky atletiky Katka M.
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V sobotu 17. 5. 2025 se Martin Schmied 
zúčastnil turnaje GPC U13 v Kopřivnici. 
Na tento turnaj se přihlásili hráči a hráčky 
převážně ze Severní Moravy (oddíly z Kop-
řivnice, Třince, Českého Těšína, Olomouce, 
Ostravy či Karviné), ale i z Prahy a Chropyně.
Martin se zúčastnil všech disciplín. V mixu 
společně s parťačkou Barborou Myslivcovou 
z oddílu TJ Plesná obsadili 3. místo, v deblu 
s parťákem Kryštofem Tomečkem z SK Hamr 
Praha pak také brali 3. místo. Ve své nejlepší 
disciplíně, tedy dvouhře, Martin potvrdil roli 
nasazené jedničky a celý turnaj v konkurenci 
17 hráčů vyhrál bez ztráty setu. Během ce-
lého turnaje ve dvouhře předváděl na kurtu 
skvělou hru plnou rozmanitých úderů a za-
slouženě získal zlatou medaili a cenné body 
do republikového žebříčku.
V neděli 18. 5. 2025 se konal přebor jižní Mo-
ravy do 13 let v Brně, a tak jsme s Martinem 
vyjeli i tam, hrát o „krále jihomoravské oblas-
ti". Tohoto turnaje se mohli zúčastnit pouze 
hráči a hráčky spadající do JM oblasti (oddíly 
z Brna, Zlína, Židlochovic, Kunovic, ...).
V Brně hrál Martin čtyřhru a dvouhru. 
Po sobotním turnaji už nebylo tolik energie, 
ale chuť byla, a tak se šlo na to!
Ve dvouhře se postupně probojoval do finále, 
kde na Martina čekala nasazená jednička 
Šimon Hromádko z Komety Brno. Martin 
bojoval, co mu síly stačily. Byly k vidění krás-
né dlouhé výměny té nejlepší republikové 
úrovně dané věkové kategorie. Brněnský 
badmintonista měl však navrch, a tak Martin 
skončil na skvělém druhém místě. Koruna 
krále JM kraje zůstala zaslouženě v Brně.
Ve čtyřhře s parťákem Čestmírem Bečkou 
vcelku s přehledem postoupili do finále. 

Víkend plný turnajových úspěchů 
pro chropyňský badminton

Tam ovšem celý zápas tahali za kratší konec 
a na soupeře nestačili. I tak to byla druhá 
stříbrná z oblastního přeboru. Takže velký 
úspěch a velká gratulace!
Když tedy zrekapitulujeme celý víkend: so-
bota v Kopřivnici 1x zlato, 2x bronz a neděle 
v Brně 2x stříbro. 
Skvělé výsledky jsou velkou odměnou za tvr-

dou práci na trénincích a Martin si tím také 
zajistil spoustu bodů do žebříčku – k dneš-
nímu dni je Martin na nádherném 8. místě 
celorepublikového žebříčku hráčů do 13 let. 
Tato pozice dává jistotu kvalifikace na pod-
zimní turnaj mistrovství ČR do 13 let, na které 
teď budeme směřovat přípravu. 
Držte nám palce! Chropyně jede!

Badminton Chropyně

nabízí:
• přistavení kontejnerů, odvoz a l ikvidaci odpadů
• zemní a bourací práce (základy, přípojky, zámková dlažba
  apod.)
• prodej písku, drtí ,  recyklátů a zeminy

reklamareklama
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Každá kuželka rozhoduje
Přestože dvanáctý ročník memoriálu Jirky Zapletala, dlouholetého předsedy 
oddílu kuželek, který se konal koncem dubna, nepřinesl tolik historických 
momentů jako ten minulý, nabídl velmi kvalitní výkony a mimořádnou vy-
rovnanost v boji o medailové pozice, kdy rozhodovala každá sražená kuželka. 
Vítězství obhájil loňský vítěz Michael Divílek ml. z TJ Jiskry Otrokovice, který 
v disciplíně 60 hodů sdružených, tedy 30 hodů do všech kuželek a 30 hodů 
dohazování neshozených kuželek, shodil celkem 281 kuželek. Tímto výko-
nem sice soupeřům mírně odskočil, ale čtvrtého v pořadí dělily od druhého 
místa už jen pouhé tři kuželky! Nevděčnou „bramborovou“ medaili nako-
nec vybojoval zástupce domácího oddílu Bronislav Beran, který s výkonem 
264 shozených kuželek zaostal o dvě za třetím v pořadí Tomášem Válkou 
z TJ Sokol Husovice (oba dva na fotce) a tři za synem připomínaného Jirky 
Zapletala, Jirkou Zapletalem III. Těsné čtvrté místo nic neubralo na výborném 
výkonu domácího hráče, který za sebou nechal mnohem zkušenější hráče 
a hráčky a naznačil potenciál k výkonnostnímu růstu. 
Letošní ročník memoriálu potvrdil své oprávněné místo v kalendáři kvalitně 
obsazených posezónních turnajů, kdy se účastníci setkávají a bilancují právě 
skončený ročník, nicméně vzhledem k rozehranosti a často stresujícímu 
závěru soutěže podávají v uvolněné atmosféře výborné výkony. Memo-
riál proběhl díky podpoře města Chropyně, obětavosti všech podílejících 
se na jeho pořádání a v neposlední řadě díky zájmu všech zúčastněných 
a jejich hráčskému nadšení, s potěšením tak můžeme vyhlížet jeho příští 
ročník.                                                                                 J. Krejčíř

O víkendu 12.-13. 4. 2025 se konal v Plzni ce-
lorepublikový turnaj v badmintonu. Pro chro-
pyňský badminton to byl neuvěřitelně úspěšný 
víkend. Martin Schmied přijel do Plzně zahrát 
co nejlépe, ale bez větších očekávání. Vydržet 
do nedělních semifinálových či dokonce finálo-
vých soubojů bylo před turnajem jen ve snech. 
Výkony na kurtech byly ovšem takové, že jsme 

Celorepublikový badmintonový turnaj 
GPB do 13 let v Plzni

museli narychlo v sobotu odpoledne domlou-
vat další noc v Plzni – Martin totiž postoupil do 
nedělních bojů o medaile. Tyto boje nakonec 
skončily dvěma prvními místy, jak ve dvouhře, 
tak i ve čtyřhře!
Ve dvouhře se postupně probojoval do semifi-
nále, kde po neskutečně vyrovnaném souboji 
vyhrál po setech 21-18, 17-21, 21-19. Ve finá-
le pak v nervy drásajícím zápase Martin porazil 
Tobiáše Opálku z Českých Budějovic v poměru 
10-21, 21-10 a 21-16. V průběhu turnaje byli 
hned tři protihráči žebříčkově před Martinem 
a výhra v turnaji byla naprosto nečekaná.

Ve čtyřhře se jelo na vlně výsledků ve dvouhře 
a se spoluhráčem Čestmírem Bečkou z Brna 
vybojovali kluci i díky dvěma trojsetovým 
zápasům také zlato.
Velká gratulace Marťovi!!! Tento turnaj byl 
výsledkově největším úspěchem badmintonu 
v Chropyni za poslední minimálně dvě de-
kády. Vítězství našeho hráče na celorepubli-
kovém turnaji je skvělé a motivující pro další 
práci. Velký bodový zisk v žebříčku posou-
vá Martina směrem vzhůru a my se těšíme 
na další turnaje.

Badminton Chropyně
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2. kategorie (r. 2019): 
 4. Vymětalová Linda, 5. Frátriková Viktorie, 8. Greplová Alena, 

10. Ungerová Ema, 11. Hladilová Amálie, 12. Machálková Andrea, 
14. Horáková Veronika, 15. Vojtěchová Marie, 16. Hánová Izabela, 
17. Ottová Julie a 18. Šojdrová Kristýna

3. kategorie (r. 2018): 
 5. Kyselá Beata, 6. Šubíková Emily, 9. Mazankievič Kristýna, 

10. Dubec Lilly, 11. Jaša Karin, 13. Vavrušová Nela a 14. Kova-
lovská Anna

4. kategorie (r. 2017): 
 6. Brožíková Timea, 8. Svobod-

níková Stela, 9. Jelínková Aneta, 
13. Chmelová Nikola, 15. Bo-
sáková Amélie a 16. Šrámková 
Sofie

5. kategorie (r. 2016): 
 1. Hanzlíková Eliška, 2. Mlčocho-

vá Barbora, 3. Vymazalová Elen 
a 7. Ernst Nikol

6. kategorie (r. 2015): 
 4. Dorazilová Bohdana a 6. Chy-

trá Nikol 

Všem holčičkám gratulujeme. 

Erika Mlčochová

Ohlédnutí za výsledky mladší přípravky 
Holčičky z mladší přípravky letos sbírají hlavně zkušenosti se závodní 
atmosférou. Jedná se o ročníky 2019 a 2018. 
Ve čtvrtek 27. 3. 2025 - ano neobvyklý den na závody, 
ale je to tak - se uskutečnil závod v Kopřivnici ve sportovní gym-
nastice. Jednalo se o dvojboj – prostná a přeskok. Pro holčičky 
to byl první závod s přeskokem. Závod všechny zvládly moc hezky 
a výsledky jsou následující. 
 
Ročník 2018 (celkově 18 závodnic):
3. Lilly Dubec
4. Emily Šubíková
7. Anna Kovalovská (pro Aničku úplně první závod)
10. Nela Vavrušová 

Ročník 2019 (v této kategorii celkově 14 závodnic):
1. Linda Vymětalová
2. Alena Greplová
3. Viktorie Frátriková 
 
V sobotu 12. dubna 2025 se konal opět závod ve sportovní gymnastice 
v Kopřivnici, ale tentokrát se závodilo na přeskoku a lavičce či malé 
kladince. Pro holčičky to byl náročnější závod kvůli nutným požadavkům 
na lavičce a kladince. Navíc ročník 2019 závodil v kategorii s holčičkami 
o rok staršími (2018), stejně tak ročník 2018 závodil v kategorii 2018 
+ 2017. Pořadatel závodu si udává podmínku maximálně 5 závodnic 
z oddílu na jednu kategorii, proto byly holčičky takto rozmístěné. 
Se závodem se všechny porvaly a patří jim veliká pochvala. 

Výsledky (2019): 
11. Linda Vymětalová, 14. Alena Greplová, 18. Viktorie Frátriková, 
19. Nela Vavrušová a 24. Izabela Hánová.

Výsledky (2018): 
15. Emily Šubíková, 19. Kristýna Mazankievič, 26. Lilly Dubec 
a 29. Anna Kovalovská.

Chropyňské kotól 2025
V sobotu 17. května 2025 jsme po dlouhé době uspořádali závod 
ve sportovní gymnastice u nás v Chropyni, jak už název napovídá. 
Závodilo se na prostných a na přeskoku. Mohli jsme vidět různě 
obtížné prvky i přeskoky, holčičky byly rozděleny do šesti kategorií. 
Náš oddíl měl zastoupení v každé z nich. Nutno zmínit, že pro hol-
čičky z mini přípravky to byly závody úplně první a pro některé starší 
holčičky také, jelikož měly doteď zkušenost „jen“ s teamgymem. 

Výsledky:
1. kategorie (r. 2020): 
 3. Denysenko Emilia, 4. Federlová Amálie a 5. Bártová Sofi

Zprávy z oddílu Gymnastiky TJ Chropyně
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Prvním pohárovým závodem v nové 
sezóně byl nově zařazený Pohár 
města Ostravy 22. března. 1. roč-
ník tohoto závodu na začátku sice 
provázely peripetie s dovozem 
nářadí, takže nejmladší kategorie 
musela svá vystoupení odzávodit 
v improvizovaném prostředí a na tré-
ninkovém nářadí, ale děvčata se s tím 
poprala statečně. V této kategorii 
jsme měli zastoupení hned dvakrát. 
Družstvo Junior I, příznačně ozna-
čené dle svých nových dresů „Pink“, 
si z Ostravy odvezlo nepopulární, 
ale i přesto velmi hezké 4. místo. 
Druhé družstvo Junior I zde mělo 
svou premiéru v novém složení a s novou pohybovou skladbou. 
Vše se sice nepovedlo, jak mělo, ale i tak to napoprvé neskončilo vů-
bec špatně, i když si děvčata vysoutěžila až 10. příčku. Další premiérou 
pro náš oddíl byl závod děvčat v kategorii Junior II (od 11 let). Toto 
družstvo má pouze 8 dívek, z nichž polovina by ještě nějaký rok mohla 
závodit v mladší kategorii, ale aby mohly závodit všechny členky oddílu, 
musely tak být některé již postaršené. Ani toto družstvo se nemuselo 
za svůj první výkon v nové kategorii stydět, byť tam patřily k nejmladším. 
Se 6. místem skončily v první polovině v dané věkové kategorii. Ostravské 
klání pak završilo nejstarší družstvo Junior A 4. místem.

Dalším teamgymovým závodem 
byl mezinárodní závod Interna-
tional Cup of Clubs (ICC). Ten 
se konal o velikonočním víkendu 
(19. dubna) v Plzni. V tomto 
závodě, který je specifický svým 
průběhem, odlišným od českého 
systému závodů, nás reprezento-
vala 2 družstva – nejmladší v ka-
tegorii Youth 2 a pak nejstarší 
v kategorii Junior. Obě družstva 
si tentokrát sáhla na medaile. 
Mladší děvčata dosáhla na ty bron-
zové a starším závodnicím se na kr-
ku houpaly kovy nejcennější. S tě-
mito výsledky pojedou oba týmy 
bojovat o hodnotné ceny do druhého závodu ICC, který se bude 
konat 7. 6. v italském Cesenaticu.

Třetím závodem v pořadí a současně druhým českým pohárovým závodem 
byl hned další týden Pohár města Kadaně konaný v sobotu 26. 4. 
Rovněž sem jsme jeli se zastoupením 4 týmů. Po více jak šestihodinové 
cestě autobusem a s noclehem ve spacáku pak hned časně ráno otevřely 
závod nejmladší závodnice. „Růžové“ 
družstvo Junior I – Pink tentokrát 
vybojovalo místo 6. a naše druhé 
nejmladší družstvo pak místo 11. 
Týmu v kategorii Junior II se tentokrát 
moc nedařilo, navíc nastoupily do zá-
vodu v oslabení, a to v sestavě jen 6 zá-
vodnic, což je nejmenší možný počet. 
Obzvláště na trampolíně několik 
pádů odsunulo děvčata do pozadí 
žebříčku a skončily mezi soupeřkami 
až na 12. místě. Ale i tak za sebou ještě 
několik družstev nechaly. Nejlepšího 
umístění tentokrát dosáhlo družstvo 
nejstarších Juniorek, které si domů od-
váželo sice jedno nepříjemné zranění, 
ale také bronzové medaile.

Jaro s Teamgymem
Vyvrcholením jarní sezony bylo dvoudenní Mistrovství České re-
publiky, konané 10-11. května v Ostravě. Sobotní den byl určený 
závodu našich dvou starších družstev. Holky z Junior II očima trenérů 
zajely svůj závod poměrně slušně, i když nastoupily opět jen v 6. Přísné 
hodnocení rozhodčích na pohybové skladbě však děvčata odsunulo 
v silné konkurenci až na 9. místo. Tým Junior A bohužel v závodě 
nezopakoval své poměrně slušné provedení, které předváděl během 
rozcvičení, a tak se tentokrát musel spokojit jen s pátým umístěním. 
Nedělní dopoledne pak patřilo již jen nejmladším závodnicím. Tento-
krát naše barvy hájilo jen jedno družstvo. Děvčátka zahájila svůj závod 
trampolínou, kde je však poměrně velká chyba stála lepší umístění. 
Snažila se to pak sice dohnat dalšími dvěma disciplínami, ale nakonec 
jim tato snaha vynesla jen 5. pozici. I tak je to pro ně, coby začínající, 
velmi hezké umístění.

Nyní čeká naše závodnice poslední závod před letním odpočin-
kem. 3 družstva se pojedou utkat se soupeřkami do Itálie, „růžový“ 
tým nás pojede ve stejný den (7. 6.) reprezentovat na Brněnský pohár. 
Držme všem děvčatům palce, ať se jim daří. 

A úplně finální akcí před prázdninami, kde můžete vidět výkony děvčat, 
je v neděli 22. 6. tradiční Akademie pro rodiče, kam zveme také všech-
ny naše fanoušky, příznivce, ale i širokou veřejnost. A pak už konečně 
následuje zasloužený odpočinek jak pro děvčata, tak i nás – trenérky, 
snad všichni načerpají dostatek nových sil do podzimní závodní sezony. 

Kol. trenérek



36

6/2025Zpravodaj města Chropyně

Náš oddíl mimo dlouhodobé soutěže pořádá několik již tradičních 
akcí. Je to zejména velmi oblíbený „Memoriál Josefa Maršála“, kterého 
se účastní i ligoví hráči z celé Moravy. Dále pak turnaj o „Přeborníka 
Chropyně“ pro občany našeho města, turnaj mládeže, každoroční setkání 
bývalých hráčů a od loňského roku i nová akce pořádaná hráči družstva 
B, turnaj přátel stolního tenisu. 
O všech akcích pravidelně informujeme ve Zpravodaji.
V hlavní soutěži družstvo A, hrající okresní přebor 1. třídy, skončilo 
na 6. místě, družstvo B se v okresním přeboru 4. třídy umístilo na 5. mís-
tě. Obě družstva tak budou i v následující sezóně hrát stejnou soutěž.
Veškeré informace o soutěžích jsou na adrese https://stis.ping-pong.cz.

Na závěr sezóny jsme ještě stihli uskutečnit tyto akce:
Turnaj přátel stolního tenisu
Turnaj přátel byl připraven vedením TJ Chropyně B a uskutečnil se 10. 
května v dopoledních hodinách. Byli pozváni hráči TJ Vlkoš, TJ Kojetín, 
TJ Rakov, TJ Černotín a další i neregistrovaní hráči. Turnaje se zúčastnilo 
14 hráčů. Hrálo se na třech stolech ve třech skupinách. Nejlepších 8 
hráčů ze skupin postoupilo do pavouka a zbývajících 6 hrálo ve skupině.

Výsledky turnaje:
1. místo Jiří Dvořáček, TJ Vlkoš B
2. místo Martin Unger, TJ Chropyně B
3. místo Libor Blaha, TJ Chropyně B
4. místo Lukáš Brandejs, TJ Chropyně A
5. místo Higano Nao, Kojetín – neregistrovaná, národnost Japonsko
6. místo Jan Dvořák, TJ Chropyně B

Po předání cen a diplomů pro vítězné hráče proběhlo přátelské posezení 
u malé bečky piva a domácí sekané. Zde bylo dohodnuto, že přátelský 
turnaj bude zopakován i v příštím roce.

Ing. Dalibor Ištvánek, vedoucí skupiny TJ Chropyně B

Zhodnocení sezóny stolního tenisu
Turnaj mládeže
Letošní ročník turnaje mládeže se uskutečnil společně s oddílem lehké 
atletiky. Zúčastnilo se ho 12 dětí, které byly rozděleny do dvou sku-
pin po šesti. Hráči na prvních třech místech z obou skupin postoupili 
do vítězné skupiny, ostatní si zahráli ve skupině útěchy. Všichni obdrželi 
diplom, drobné předměty věnované Městem Chropyně a sladkosti. 
Vítězové, jak v hlavní soutěži, tak i ze skupiny útěchy, navíc získali 
medaile a poháry.

První místo si po zásluze vybojoval Ondřej Kovařík, člen oddílu stolního 
tenisu, druhá skončila rovněž hráčka stolního tenisu Lilien Žilinková 
a třetí místo obsadil zástupce oddílu lehké atletiky Martin Hradil. Sku-
pinu útěchy vyhrály s přehledem děti z oddílu lehké atletiky. První byl 
Jan Behanec, druhé místo patří Janu Kadlčíkovi a třetí byl Eliáš Blažek.

Turnaj byl náročný, vždyť každé z dětí odehrálo 10 zápasů, ale přesto 
se líbil a jejich spokojenost a úsměvy byly pro nás tou největší odměnou. 
Doufáme, že se opět za rok sejdeme. 

Setkání rodičů, hráčů a bývalých členů oddílu
Pomyslnou tečkou za letošní sezonou bylo Setkání rodičů, hráčů 
a bývalých členů. Mezi účastníky byl i náš dlouholetý člen a sponzor pan 
Jaromír Hanák, který i přes svůj věk dokázal prohnat u pinponkového 
stolu mnohem mladší hráče. 

Celá akce proběhla ve velmi příjemném a veselém duchu. Někteří 
si zahráli nebodovaný turnaj, jiní jen poseděli a vzpomínali na časy, 
kdy reprezentovali naše město na turnajích a soutěžích. Čas u bohatého 
občerstvení rychle utekl a všichni se těšíme na příští setkání.

Oddíl stolního tenisu děkuje Městu Chropyně, NSA a TJ Chropyně 
za finanční podporu. Našim sponzorům a všem, kteří ve svém volném 
čase pomáhají s organizací a zajišťují hladký průběh našich akcí.
Přejeme krásné a příjemné prázdniny a v následující sezóně mnoho 
sportovních úspěchů.

Oddíl stolního tenisu
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Chropyňské počasí
- Průměrná teplota v květnu činila 12,9 °C. 
- Nejvyšší teplota byla naměřena 3. května v 15:05 (28,9 °C). 
- Naopak nejnižší teplota byla naměřena 10. května v 05:25 

(-0,2 °C). 
- Nejteplejším dnem byl 31. květen s maximální průměrnou 

teplotou 19 °C. 
- Nejchladnějším dnem byl naopak 9. květen s minimální prů-

měrnou teplotou 8,3 °C. 
- Srážky padaly během 14 dnů, celkem napadlo 56,2 mm. 
- Nejvíce jich spadlo 21. května (28,2 mm). 
- Slunečního svitu jsme si užili 43,7 hodiny. 
- Máme za sebou 3 letní dny, 2 s přízemním mrazem a 1 mrazový 

den.
zdroj: www.pocasi-chropyne.cz

MATRIKA INFORMUJE

BEZPLATNÉ TERMÍNY PRO UZAVŘENÍ 
MANŽELSTVÍ A PARTNERSTVÍ V ROCE 2025

- místo obřadu: obřadní místnost na MěÚ Chropyně, 
 náměstí Svobody 29

- místo obřadu: zámek, Rytířský sál 
 v období od 01.04. do 30.09.2025 

každá druhá sobota v měsíci v době od 10:00 do 15:00 hodin.

Pokud snoubenci uzavřou manželství nebo partnerství ve schváleném 
termínu a čase na místě výše uvedeném a mají oba trvalý pobyt 
v České republice, je pro ně obřad zcela zdarma. Mimo stanovený 
termín, čas a mimo určené místo je poplatek stanoven dle zákona 
o správních poplatcích (3.000 Kč). Poplatek za pronájem Rytířského sálu 
je ve výši 3.000 Kč. 

Dana Kunčarová

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ V ROCE 2025
Proběhne v těchto termínech:

20.09.2025 - zámek

15.11.2025 - obřadní síň

V případě zájmu kontaktujte matriku Městského úřadu v Chropyni 
osobně nebo na tel.: 573 500 741.

in
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To, že čas rány hojí, je jen pouhé zdání. 
Stále je v srdci bolest a tiché vzpomínání.

Dne 20. června 2025 jsme 
vzpomenuli nedožité 
79. narozeniny pana 

 Františka Čejky 

a zároveň si 1. července 2025 připo-
meneme 15. smutné výročí jeho úmrtí. 
S láskou stále vzpomínají manželka, 
syn František s dětmi a ostatní příbuzenstvo.

Společenská kronika 

Scházíte nám, 
ale v srdcích a vzpomínkách zůstáváte.

Dne 9. června 2025 jsme vzpomněli 14. smutné 
výročí úmrtí našeho tatínka a dědečka pana 

Blahoslava Procházky 

a dne 11. července 2025 si připomeneme nedo-
žité 91. narozeniny naší maminky a babičky paní 

Dobromily Procházkové. 

S láskou a velkou bolestí stále vzpomínají syn 
Milan a dcera Dana s rodinami.

Kdo lásku a radost rozdával, 
ten neodešel a žije v našich srdcích dál. 

Pro nás jsi pracoval, pro nás jsi žil, 
děkujeme, tatínku, hodný jsi byl.

Dne 2. června 2025 jsme vzpomněli 16. smutné 
výročí úmrtí mého manžela a našeho tatínka 
a dědečka pana 

Václava Kytlicy. 

S láskou v srdci vzpomínají manželka, syn s rodinou, dcera s rodinou 
a ostatní příbuzenstvo.

Dne 2. června 2025 jsme vzpomněli 1. smutné 
výročí úmrtí pana 

Lubomíra Hanulíka. 

S láskou a úctou vzpomíná manželka Jana, dcery 
Alena a Zuzana s rodinami.

Stále tě v srdci máme, 
s láskou na tebe vzpomínáme.

Dne 1. června 2025 jsme vzpomněli druhé 
smutné výročí úmrtí naší maminky, babičky 
a prababičky paní 

Evy Brázdové.

S láskou a úctou vzpomíná celá rodina.

Dříve pro nás tak radostný den 
stal se smutnou vzpomínkou jen...

Dne 16. června 2025 by oslavil své 60. naroze-
niny můj bratr pan 

Vašek Jurčík. 

Děkuji všem, kdo na něj s námi vzpomenou. Nikdy nezapomene 
a s láskou vzpomíná sestra Dana s rodinou.

Scházíš nám, 
ale v srdcích a vzpomínkách zůstáváš dál.

Dne 17. června 2025 jsme vzpomněli smutné 
10. výročí úmrtí naší tety paní 

Miroslavy Doleželové. 

S láskou a úctou vzpomínají David, Michal, Eva a Dagmar Sadílkovi.

Dne 25. května 2025 jsme vzpomněli na 5. vý-
ročí úmrtí a zároveň 17. června 2025 na nedo-
žitých 90 let naší drahé maminky 

Ludmily Novákové.

S láskou vzpomínají synové s rodinami. 

Dne 21. května 2025 jsme vzpomněli 25. výročí 
úmrtí pana 

Františka Zavadila.
 
Dne 15. června 2025 by oslavil 100. narozeniny.
Za tichou vzpomínku děkuje dcera Pavla 
s rodinou.

Přichází chvíle nade vše hezká, 
99. narozeniny slavíte dneska. 

Proto přejem hodně sil, 
štěstí a zdraví velký díl.

Dne 13. června 2025 oslavil nádherné 99. na-
rozeniny pan 

Miloslav Ondra. 

Pevné zdraví a veselou mysl nejmíň do stovky přejí Dvořákovi.

Přijmi naše blahopřání, 
do let příštích štěstí ať máš k mání, 

dále zdraví, mnoho sil, 
abys tady dlouho byl.
Ať tě život stále hřeje, 

to ti každý z nás dnes přeje.

Dne 7. července 2025 slaví 
své 80. narozeniny tatínek a dědeček pan 

Miloslav Adamík. 

Hodně štěstí, zdraví a spokojenosti s láskou 
přejí manželka Anežka, dcera Jana 
a syn Petr s rodinami.
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Společenská kronika 

Vychází měsíčně v nákladu 2150 ks - bezplatná distribuce
Uzávěrka tohoto čísla: 10. června 2025 (číslo vychází 27. června 2025)  
Uzávěrka příštího čísla: 12. srpna 2025 do 12:00 hod.
Při nedodržení termínu uzávěrky nemusí být příspěvek zve-
řejněn.

Město Chropyně upozorňuje, že odpovědnost za otištěný obsah place-
ných sdělení nesou zadavatelé inzerce. O výběru příspěvků a době jejich 
zveřejnění rozhoduje výlučně redakce. Příspěvky mohou být redigovány, 
podstata jejich obsahu zůstává nezměněna. Názory autorů článků 
se nemusí shodovat s názory redakce. Šíření veškerého obsahu Zpravo-
daje bez souhlasu redakce je zakázáno.

Dne 2. července 2025 uplyne 25 let, 
kdy nás opustil náš tatínek, dědeček a pradě-
deček pan 

Vladimír Horák.

S láskou stále vzpomíná dcera Svatava a vnučky 
Michaela a Martina s rodinami.

Dne 4. července 2025 si připomeneme nedožité 
100. narozeniny pana 

Ladislava Otevřela.

S láskou a úctou vzpomíná syn Ladislav s ro-
dinou.

Vzpomínku tichou Ti dnes poslat chcem. 
Obejmout Tě a říci, jak velmi Tě milujem.

Dne 8. července 2025 uplyne 6 let 
od úmrtí mé dcery paní 

 Miroslavy 
 Cieslarové.

S láskou vzpomínají maminka, 
bratr a strýc.

V životě se loučíme mnohokrát. 
S maminkou jen jednou. 

Kdybychom si oči vyplakali, 
její se neohlédnou.

Dne 9. července 2025 by oslavila 100. naro-
zeniny paní 

Ludmila Zaoralová.

S láskou a úctou vzpomíná syn Miloslav s manželkou a celá rodina.

Dne 28. července 2025 uplynulo 30 let 
od úmrtí našeho syna, bratra, synovce a bra-
trance pana 

Ladislava Mrhálka.

Kdo jste ho znali a měli rádi, vzpomeňte s námi. 
Vzpomíná celá rodina.

Ruku Ti už nepodáme, 
abychom Ti mohli k narozeninám přát. 

Jen kytičku Ti na hrob dáme 
a na Tebe budeme stále vzpomínat.

Dne 21. června 2025 jsme vzpomněli 
nedožité 75. narozeniny naší maminky, 
babičky, prababičky paní 

 Evy Kratochvílové.

S láskou na Tebe vzpomíná Tvůj 
manžel Antonín, 
synové a dcera s rodinami.

Dnes bychom Ti přišli přát, 
ruku podat a vzpomínat.

Dne 9. července 2025 by se dožila 100 let naše 
teta paní 

Helena Bujnochová.

S láskou a úctou vzpomínají David, Michal, Eva a Dagmar Sadílkovi.

Uzávěrka Zpravodaje města Chropyně:
č. 07/2025 - 12. srpna (vychází 29. srpna)
č. 08/2025 - 16. září (vychází 3. října)

Vážení čtenáři, 
obracíme se na Vás s žádostí, abyste výběru fotografií 
do Společenské kroniky věnovali maximální úsilí.
V případě vzpomínek prosím zapátrejte po rodině, 
abychom zde zveřejňovali co nejkvalitnější fotografie, 
které již zůstanou v našem digitálním archivu a budou 
Vám kdykoliv příště k dispozici. Děkujeme.

Důležité upozornění pro dopisovatele a inzerenty.
Příspěvky do Zpravodaje města Chropyně zasílejte 
na e-mail: zpravodaj@muchropyne.cz

Vážení čtenáři, pečlivě sledujte uzávěrku Zpravodaje, 
abyste nepromeškali vydání, ve kterém chcete uveřejnit 
Vaši vzpomínku či blahopřání.
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lotoč neuvěřitelných situací a eskapád, které dají 
pořádně zabrat vašim bránicím.

 Vstupné: 1 599 - 599 Kč
 Kde: Zámecká zahrada Holešov, 20:30

Holešov FESTIVAL ŽIDOVSKÉ KULTURY
22.07.  Holešovský Festival židovské kultury Ha-Makom letos 
– 26.07. slaví 25. výročí založení a jeho nabídka cílí především 
 na obyvatele města a regionu. Jak napovídá jedna 

z letošních myšlenek – není „festivalem pro židy, 
ale pro nežidy“. Snaží se především zapojit místní 
veřejnost, přiblížit jim židovskou historii města a na-
bídnout program, který festivalové návštěvníky 
obohatí a zároveň přiblíží židovskou kulturu přiro-
zeným a přístupným způsobem. Hlavními hvězdami 
jubilejního ročníku bude například klezmerová 
kapela Trombenik, americký hudebník Yale Strom 
se svou formací Hot Pstromi, válečný zpravodaj Jakub 
Szántó a politoložka Irena Kalhousová, moderátor 
České televize Josef Kvasnička a spisovatel a novinář 
Stanislav Motl. Festival se koná od 22. do 26. čer-
vence 2025, plné znění celého programu bude 
postupně zveřejňováno na www.zidovskyfestival.cz. 
Motto letošního ročníku zní Tam, kde nejsou lidé, 
zůstaň člověkem.

 Vstupné: 1 499 - 500 Kč
 Kde: Holešov, 15:00 – 22:00

Holešov YALE STROM & HOT PSTROMI
24.07. Holešov se opět dočká výjimečného kulturního 

zážitku. Do Šachovy synagogy se vrací americký 
houslista, zpěvák, etnograf a badatel Yale Strom 
se svou mezinárodní kapelou Hot Pstromi a slibuje 
nezapomenutelný večer plný klezmerové hudby, 
židovských melodií a hlubokého kulturního odka-
zu. Kapela vystoupí ve stejném složení jako při své 
poslední návštěvě v roce 2022 – v Holešově se tak 
znovu představí český kontrabasista Peter Dvorský, 
ukrajinský akordeonista Sasha Yasinsky, američtí 
hudebníci Peter Stan (akordeon), Norbert Stach 
(klarinet) a zpěvačka Elizabeth Schwartz.

 Vstupné: neuvedeno
 Kde: Šachova synagoga, 19:30

Hulín KLENOTY LIDOVÉ KULTURY ZLÍNSKÉHO 
18.06.  KRAJE – HANÁCKÉ PRÁVO
 – 27.08. MKC Hulín ve spolupráci s Muzeem Františka Sko-
 palíka v Záhlinicích a Slováckým muzeem v Uherském 
 Hradišti vás zve na novou výstavu Klenoty lidové 

kultury Zlínského kraje - Hanácké právo, která bude 
k vidění od 18. 6. do 27. 8. 2025 v Muzeu Františka 
Skopalíka v Záhlinicích. 

 Vstupné dle platného ceníku.
 Kde: Muzeum Františka Skopalíka v Záhlinicích, 
 09:00 – 17:00

Holešov VLASTA RENDL
29.08. Vlasta se svou kapelou plnou skvělých muzikantů 

zahraje celý průřez svojí bohatou tvorbou, nebudou 
samozřejmě chybět nejnosnější skladby z ranného AG 
Fleku a největší hity tohoto výjimečného muzikanta.

 Vstupné: 590 Kč
 Kde: Letní kino Hulín, 19:00

Přehled kulturních akcí 
v Chropyni a okolí
Kroměříž VEČER VÍDEŇSKÝCH MISTRŮ
26.06. Vstupné: 400 Kč
 Kde: Arcibiskupský zámek Kroměříž, 19:00

Kroměříž PERLY BAROKNÍ HUDBY V KROMĚŘÍŽI
02.07. Vstupné: 250 Kč
 Kde: Kostel svatého Mořice, 19:00

Kroměříž STRAŠIDLO CANTERVILLSKÉ
04.07. Komedie na námět povídky Oscara Wilda The Can-

terville Ghost z roku 1887 v režii Jaroslava Kříže, 
s Romanem Štabrňákem/Lukášem Vaculíkem/Martinem 
Zounarem alternujícími v roli velvyslance Otise, který 
kupuje starobylé cantervillské sídlo i s duchem sira Simo-
na de Canterville. Rodina amerického velvyslance vnese 
do zavedených zvyklostí zámku Canterville nové (ne)
pořádky a vytočí tak nejen strašidlo, ale též hospodyni 
slečnu Umneyovou. Dojde k řadě smích vyvolávajících 
situací, pramenících ze střetu americké žoviálnosti, 
britské tradičnosti a strašidelné umanutosti, konečně 
duch sira Simona posmrtného pokoje a zavládne klid 
také na zámku Canterville? V roce 2025 se bude jednat 
již o 8. sezónu Strašidla cantervillského.

 Vstupné: 1 599 - 599 Kč
 Kde: Arcibiskupský zámek Kroměříž, 20:30

Kroměříž CARMEN
08.07. Účinkující: Štěpánka Pučálková - Carmen, Peter Ber-

ger - Don José, Barbora Perná - Micaela, Konstantin 
Ilievsky - dirigent, Filharmonie Bohuslava Martinů

 Vstupné: 350 Kč
 Kde: Květná zahrada, 19:00

Kroměříž HOLKI A LUNETIC NA VÝSTAVIŠTI
25.07. Senzační párty na Výstavišti Kroměříž ... aneb vzpo-

mínky zůstanou. V pátek 25. července 2025 vás čeká 
jedinečný večer s legendárními kapelami Lunetic 
a Holki! Tak si přijďte užít nezapomenutelnou show 
plnou hitů, které nás provázely mládím. A aby toho 
nebylo málo, večer rozproudí také DJ, který vám na-
mixuje ty nejlepší hity devadesátých let! Dress code? 
90. léta! Vytáhněte džíny do pasu, barevné legíny, 
ledvinky a batikovaná trička! Akce se uskuteční v are-
álu Výstaviště Kroměříž pod krytým přístřeškem, takže 
počasí nás nerozhodí. O skvělou náladu se postará 
hudba, skvělé drinky a pořádná dávka vzpomínek.

 Vstupné: 450 Kč
 Kde: Výstaviště Kroměříž, 17:00

Holešov BÍLÁ PANÍ NA VDÁVÁNÍ
12.07. Autorská hudební komedie z pera Romana Vencla 

a Jaroslava Kříže. Mladý vévoda žije po smrti rodičů 
sám na svém zámku. Společnost mu kromě věrného 
sluhy dělá i bílá paní Eliška, která je k jeho sídlu 
připoutána dávnou kletbou. Sotva vévoda oslaví 
pětadvacáté narozeniny, čeká ho předem domluvená 
svatba s baronkou Kunhutou, která má k hodné 
a milující manželce opravdu daleko. Co jí ale ne-
chybí je povýšenost, panovačnost a žárlivost, proto 
se rozhodne vyhnat Elišku ze zámku pryč. Povolá 
si k tomu „profesionální“ lovce duchů, kterými jsou 
dřevorubec, neúspěšný šašek a mnich, jenž má mno-
hem blíže k vínu než k modlitbám. Spustí se tím ko-


